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بازار لبخند 
استقبال بازار از آغاز
مذاکرات هسته ای؛
دلار تا مرز 68 هزار تومان
پایین آمد

یادداشت روز

مذاکرات هسته ای ایران و کشورهای غربی 
پس از دو سال توقف، مجدداً روز جمعه در ژنو 
شروع می شود و مجید تخت روانچی ریاست 

تیم مذاکره کننده ایران را بر عهده دارد

اصل پیش بینی پذیری و تناســب مرجــع عمومی ایجاب 
می کند که تصمیمــات و اقدامات مقامات عمومی مبتنی 
بر شــاخص پیش بینی پذیری و ثبات بخشی به بازار باشد. 
یکــی از وظایــف و تکالیفی که حاکمیت بــر عهده دارد 
مقررات گذاری و تنظیم گری اســت. در حوزه تنظیم گری 
بازار عمومی تکلیف مرجع حکمروایی، صیانت از وضعیت 
قیمت ها به منظور ثبــات و پیش بینی پذیری وضعیت بازار 
اســت. بازار در شــرایطی امکان رقابــت، رونق و کنترل 
عرضه و تقاضا را دارد که بتواند در بســتر اصل تناســب و 
پیش بینی پذیــری حرکت کند. رفتارهــای غیرمترقبه و یا 
تصمیمات ســلیقه ای و شــرایطی که بلااقتضا، وضعیت 
تنش زایــی را برای قیمت ها و عرصــه عمومی فراهم کند 
به نوعی نظام اقتصادی را با چالش آشــفتگی مواجه کرده 
اســت و امنیت اقتصادی شهروندان در حوزه اقتصادی را 
به چالش می کشاند. آنچه که از وزارت صمت و نهادهای 
نظارتــی انتظار می رود این اســت که نســبت به کنترل و 
باز آفرینــی و بازبینــی وضعیت های ثبــات در قیمت ها، 
اقدامات سنجیده ای انجام دهند، به ویژه با نگاه حمایتی و 
تامینی که نسبت به بازار خودرو در روزهای گذشته مدنظر 
قرار گرفته اســت. به  اضافه اینکه با نگاه کنترلی نســبت 
به واردات خودرو روبه رو هســتیم، شــهروندان به  نوعی 
ناگزیر می شــوند که از خودروهای داخلی اســتفاده کنند 
و این شیوه ســوداگرانه ای که به یک باره قیمت خودروها 
افزایش چشــم گیری پیدا می کند با اصل پیش بینی پذیری 
و حقوق مصرف کنندگان در تعارض و تزاحم اســت. نظام 
اولویت بخشــی به حقوق مصرف کننده و توجه به اقتضا و 
نیاز جامعه در عرصه کنترل بازار ایجاب می کند که دولت از 
اهرم های اقتداربخش خود در راستای تنظیم گری و کنترل 
بازار استفاده کند و سیاست های تامینی، کنترلی و حمایتی 
در راســتای حمایت از حقوق مصرف کننده اولویت باشد 
تا زمینه هــای ســوداگری و اخلال در وضعیت اقتصادی 
و نظــام عرضه و تقاضای اجتماعــی با کمترین چالش و 
مزاحمت نسبت به حقوق شهروندی مواجه شود. اصولًاً 
اصل تناســب اقتضا دارد که دولت ها رفتار پاســخگویی 
نسبت به شهروندان داشته باشند و شهروندان اطلاع کاملی 
از سیاست گذاری تغییری یا چرخشــی داشته باشند. این 
رفتار غافلگیرانه،  پیش بینی پذیری و ثبات ذهنی شهروندان 
را به هم می ریزد، بخشــی از ســپهر کلی تر و فعال تری که 
تصمیمــات و اقدامــات مقامات عمومی را بــا یک نظام 
حمایــت از حق هــا و توجه بــه اصول، مبانــی و موازین 
شهروندی تنظیم می کند. تنظیم این مناسبات به این معنی 
است که اگر دولت ها بخواهند سیاست های خودشان را نیز 
تغییر بدهند باید این تغییــر را با وضعیت گذار و پیش بینی 
شهروندان در حوزه عمومی انجام دهند تا شهروندان دچار 
رفتارهای غیرمترقبه،  ســوگیرانه یا دفعی و یک شبه نشوند 
و سیاســت گذار زمینه ای را فراهم کند تا شهروندان قدرت 
انطباق داشته باشند. یکی از مفاهیمی که در حوزه حقوق 
عمومی مــورد توجه قرار می گیرد،  اصل انطباق و انتشــار 
مشروع شهروندان است. حاکمیت باید نسبت به انتظارات 
مشــروع شــهروندان توجه داشته باشــد و اگر می خواهد 
سیاســت تغییر ریلی را در دستور کار قرار دهد  برای اینکه 
کمترین خسارت را به شهروندان وارد کند  باید از وضعیات 
دوره گذار اســتفاده کند و اعلان های پیش بینی و ابرازهای 
ابتدایی را در دســتور کار خود قرار دهد تا شهروند با رفتار 
غیرمترقبه حکمروایی دچــار چالش در تصمیمات خود و 
ثبات اقتصادی و حقوق اقتصادی خود نشود. ما در اینجا 
با اصل لاًضرر در حوزه عمومی مواجه هستیم و حاکمیت 
نمی تواند اعمال حق خویش را وسیله اضرار به شهروندان 
قرار دهد. از این منظر سیاست گذاری دوره گذار با حداقل 
شــیب و حداکثر رفتار تامینی نسبت به حقوق شهروندان 

باید مدنظر سیاست گذار عمومی ما قرار بگیرد. 

علیه سیاست های دفعی 
درباره غافلگیری شهروندان 
با گران شدن یک شبه خودرو

پس از صدور قطعنامه شــورای حکام 
آژانس انرژی اتمی علیه کشورمان طی 
هفته گذشته، بســیاری از تحلیگران و 
ناظران بین المللی بــر این عقیده بودند 
که مذاکره میــان ایران و کشــورهای 
اروپایی فــعلًاً مقدور نیســت و حتی 
برخی ها اعتقاد داشتند که تا زمان روی 
کار آمــدن دولت جدیــد ایالات متحده 
به رهبری دونالد ترامپ، اساساً مذاکره 
با طرف غربی در هالــه ای از ابهام قرار 
دارد. با تمام این تفاســیر )یک شــنبه( 
اســماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت 
امور خارجه کشــورمان در گفت وگو با 
خبرنگاران حوزه سیاســت خارجی از 
برگزاری نشست معاونان وزرای خارجه 
جمهوری اسلاًمی ایران، فرانسه، آلمان 
و انگلیــس بــرای گفت وگــو در مورد 
مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
یخ جمعــه ٩ آذر )29 نوامبر( خبر  در تار
داد. به گزارش ایرنا، بقایی با اشــاره به 
سیاســت اصولی جمهــوری اسلاًمی 
ایران مبنی بر تعامل و همکاری با دیگر 
کشورها بر مبنای اصول عزت، حکمت 
و مصلحت، گفت وگوهای آتی با ســه 
کشور اروپایی را در ادامه گفت وگوهای 
انجام شــده با آنها در حاشــیه اجلاًس 
ســالانه مجمع عمومی ســازمان ملل 
متحد در نیویورک توصیف کرد و گفت: 
در ایــن دور از گفت وگوها که از همان 
یزی شده است، طیفی  نیویورک برنامه ر
از مباحث و موضوعــات منطقه ای و 
بین المللی ازجمله موضوع فلســطین 
و لبنان و نیز موضوع هســته ای مورد 

بحث و تبادل نظر قرار خواهد گرفت. 
پیــش از اعلاًم رســمی و تایید این 
مذاکرات توســط ســخنگوی دستگاه 
دیپلماسی کشورمان، خبرگزاری دولتی 
کیودو ژاپن )یک شــنبه( به نقل از چند 
منبــع دیپلماتیک ایرانی مدعی شــده 
بود که ایران در مرحلــه نهایی آمادگی 
با  برگــزاری مذاکرات هســته ای  برای 
انگلیس )تروئیکای  آلمان،  فرانســه و 
اروپــا( در 29 نوامبر در ژنو ســوئیس 
قــرار دارد. خبرگزاری ژاپنــی کیودو با 
انتشار این مطلب نوشت: اتحادیه اروپا 
نیز به  عنــوان میانجی در این مذاکرات 
مشارکت خواهد کرد. به گزارش ایسنا، 
کیودو در این  باره نوشت: این مذاکرات 
با هدف برطرف کردن بن بســتی انجام 
خواهد شــد که مذاکــرات وین حدود 2 

سال پیش به آن منتهی شد.
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کانال سازندگی

ادامه حمایت از جبهه مقاومت
علی اکبــر ولاًیتی، دبیــرکل مجمع جهانــی بیداری 
اسلامی می گوید که جمهوری اسلامی ایران همچنان 
با قوت به حمایت از جبهــه مقاومت ادامه می دهد و 
مجموعــه مقاومت بــا محوریت ایران مانند گذشــته 
علیه صهیونیســم مبارزه می کند. به گزارش ایرنا، وی 
در پاسخ به سوالی درخصوص آخرین وضعیت تقابل 
جبهه مقاومت و رژیم صهیونیســتی با توجه به حکم 
بازداشــت ســران رژیم توســط دیوان اظهار کرد: در 
چشــم انداز این تحولاًت مهم بین المللی و منطقه ای، 
رژیم صهیونیســتی رو به افول اســت و حتی دوستان 
قسم خورده آنها نیز از رای دیوان کیفری لاًهه استقبال 
کردند و کشورهای بسیاری مانند ایرلند، هلند، استرالیا 
و ... که پیوســت سیاسی انگلیس محسوب می شوند 
نیز علیه رژیم صهیونیستی موضع گرفته اند و رای دادگاه 
را به رسمیت شناخته اند و در کنار این حکم، تظاهرات 
و جنبش های دانشجویی و مردمی که از آمریکا، اروپا 
و سایر نقاط جهان در حمایت از مردم مظلوم فلسطین 
شکل گرفته و همچنان ادامه دارد، حاکی از این است 
که رژیم صهیونیســتی به شــدت رو به ضعف است. 
به عقیده ولاًیتــی، البته آمریکایی هــا موضع معمول 
طرفداری از اســرائیل در رابطه با دادگاه لاًهه را اتخاذ 
کرده اند و حتی نزدیک ترین کشــورها به آمریکا نیز بر 
این باورند که بنای غرب به فرماندهی سیاســی دولت 

آمریکا دیگر از رژیم صهیونیستی دست شسته است.

پست دختر صفدر حسینی  
سیده فاطمه حسینی، دبیر کمیسیون علمی، فناوری و 
هوشمندســازی دولت شد. او در مجلس دهم نماینده 
تهــران بوده و تاکنون بیش از ســوابق علمی و اجرایی 
حاشــیه داشته است. اما فاطمه حســینی را بیشتر به 
دلیل نطق جنجالی اش می شناسند. همان موقعی که 
او در دفاع از پــدرش اعلام کرد از اینکه به قدر کافی 
از »سفره انقلاب« نبرده اند، گلایه دارد. این سخنرانی 
ســبب شــد که مدت ها مورد توجه رســانه ها باشد و 
موجی از انتقادات روانه وی شــود. در همان جلســه 
یعنــی مجلس دهم نیز علی مطهــری به خاطر خارج 
از موضوع حــرف زدن، میکروفــن وی را قطع کرد. 
دیگر حاشــیه قابل توجه درباره او موضوع تاســیس 
صرافی بود. او و همســرش هانــی میرمحمدعلی در 
ســال ۱۳۹۰ اقدام به تاسیس صرافی »شرکت تضامنی 
سیدهانی میرمحمدعلی و شرکا« کردند. این صرافی 
در ســال های بعد با مســائل مربوط به مجوز فعالیت 
مواجه شد. ماجرا این بود که مجوز فعالیت این صرافی 
در ســال ۹۲، یعنی در دولت روحانی از ســوی بانک 
مرکزی لغو شد، اما فعالیت آن قطع نشد! این صرافی 
حتی در ســال ۹۴ و با افزایش قابل توجه سرمایه خود 
دوباره مجوز گرفت؛ مجوزی که بــار دیگر در تیر ماه 

۹۵ لغو شد.

استعفای یک نماینده دیگر  
روز گذشــته در مجلــس، تقاضای اســتعفای محمد 
آشــوری تازیانی، نماینده مــردم بندرعباس، قشــم و 
ابوموسی اعلام وصول شد. حال قرار است براساس ماده 
۹۱ آیین نامه داخلی مجلس شــورای اسلامی، تقاضای 
استعفای آشــوری تازیانی اعلام وصول شود. آن طور که 
برخی نمایندگان مجلس گفته اند، استعفای آشوری به 
این دلیل اســت که می خواهد استاندار هرمزگان شود. 
آشــوری دکترای استراتژیک دارد و از سوابق اجرایی او 
می توان به معاون سیاسی امنیتی استانداری هرمزگان و 
فرماندار بندرعباس اشاره کرد. او همچنین از دوره هفتم 
تا اکنون که مجلس دوازدهم هســت، نماینده پارلمان 
بوده اســت. با مروری در مجلــس دوازدهم می توان از 
کســانی که پارلمان را برای راهی شدن به پاستور ترک 
کردند به شــخص مسعود پزشــکیان، نماینده تبریز که 
رئیس جمهور ایران شــد و دو نماینده دیگر، یعنی احمد 
دنیامالی و غلامرضا نوری قزلجه نام برد که درپی معرفی 
فهرست کابینه پیشنهادی پزشکیان به مجلس توانستند، 
رای اعتمــاد گرفته و به ترتیب وزیر ورزش و وزیر جهاد 
کشاورزی شــوند. همچنین عبدالکریم حسین زاده نیز 
با حاشــیه های فراوان و ســنگ اندازی های تندروها، 
اســتعفایش مورد قبول واقع شــد و معاون امور توسعه 
روستایی، مناطق محروم و عشایر مسعود پزشکیان شد.

منوچهــر متکی، نماینده مجلــس: ناکارآمدی اقتصاد 
به دلیل توجه نکردن به بخش خصوصی و اجرا نشــدن 
درســت سیاست خصوصی سازی در ســه دهه گذشته 
ســبب شــده در این حوزه همچنان اندر خم یک کوچه 
باشیم. چرا هر شــرکت دولتی را که قصد داریم واگذار 
کنیم بعد از چنــدی آن را با خائن خوانــدن خریدار یا 

اشتباه در محاسبات پس می گیریم.

سیاست خصوصی سازی 
اسکندر مومنی، وزیر کشور: از استانداران به  عنوان کابینه 
دوم دولت یاد می شــود. تلاش کردیم استانداران کارآمد با 
شــاخص های کارآمدی بالاً انتخاب کنیم و خوشــبختانه 
می توان گفت، انتخاب اســتانداران تقریباً تمام شده و جدا 
از ویژگی های عمومی که همه کارگزاران نظام باید داشــته 
باشند، شــاخص های کارآمدی شان بســیار بالاًست و در 

تجربیات قبلی خود موفق بودند.

کابینه دوم دولت
علی لاًریجانی در گفت وگوی اختصاصی با شبکه المنار: 
کاری که حزب الله امــروز انجام می دهد یک ضرورت 
بــرای امنیت کل منطقه اســت. مردم مــا تلاش های 
حزب الله را ارج می نهند. ما همیشه با دوستان خود در 
حزب الله ارتباط نزدیکی داشته ایم؛ کاری که آنها انجام 
می دهنــد، حول محور دفاع عمیق از ســرزمین خود و 

امنیت لبنان است.

ضرورت برای امنیت منطقه

داســتان فوریت لاًیحه اصلاح قانون انتصاب اشخاص در 
مشاغل حساس همچنان ادامه دارد. اصلاحیه ای که تندروها 
تمام تلاششان را برای عملی نشدن آن کردند تا اهرمی علیه بودن 
محمدجواد ظریف در دولت باشد. صحن علنی دیروز مجلس 
دوازدهم هم از این موضوع مستثنا نبود. حمید رسایی که یکی 
از لیدرهای طیف حذف ظریف به شــمار می رود در واکنش به 
توئیت مهــدی فضائلی که از موافقت رهبری با اصلاح تابعیت 
قهری در این قانون خبر داده بود، گفت که فضائلی سخنگوی 
دفتر رهبری نیست و فقط اطلاعاتی که دارد را منتشر می کند. 
او خطــاب به قالیباف ادامه داد: اما چون شــما آقای قالیباف 
این توئیت را تایید کردید برای ما درســت است اما آیا در لاًیحه 
دولت اشاره ای به مساله قهری شده؟ رسایی ادامه داد: ما اساسا 
تابعیت قهری نداریم، لاًیحه دولت هم خلاف چیزی است که 
آقای فضائلی گفتند. قالیباف هم در پاسخ به رسایی اعلام کرد 
که به هر حــال آن بحث و توئیت مورد تایید اســت و مجلس 
اختیار دارد، موضوع را بررسی کند. نظر حضرت آقا مورد توجه 
هســت حتما و این فرمایش برای ما سند است و با توجه به آن 

لاًیحه را رسیدگی می کنیم.
در همین راستا، روح الله لک علی آبادی هم در تذکری خطاب 
به رسایی چنین گفت که  امروز متاسفانه یک شائبه غلطی وجود 
دارد مبنی بر آنکه بعضی از گروه ها از رهبری عبور می کنند؛ خدای 
ناخواسته این شبهه غلط را با لجبازی تشدید نکنیم. به گفته این 
نماینده مجلس، نظر حضرت آقا برای همه روشن و مبرهن است 
بنابراین دیگر جای هیچ ان قلتی وجود نداشته باشد چراکه رهبری 
می فرمایند با اصلاح قانون درباره تابعیت قهری موافق هســتم. 
وی ادامه داد: متاســفانه باز هم آقای رسایی ان قلت وارد کرده و 
می گوید اصلا تابعیت قهری در عالم وجود ندارد. نمی شود هر جا 
که ما حرف رهبر انقلاب به مذاقمان خوش نمی آید، تفسیر به رای 
کنیم. معلوم نیســت نیروهای انقلاب باید خودشان را با حضرت 

آقا هماهنگ کنند یا ایشان با نیروها. این تذهبون؟ 
البته ادامه کینه پایداری ها علیه ظریف به جایی رسیده است که 
ادعاهای جدیدی هم به زبان می آورند. مثلا رسایی در گفت وگو 
با وب ســایت ایران ۲۴ مدعی شــده، فرزندان ظریف به واسطه 
تابعیتشان در آمریکا تجارت می کنند و مشغول زندگی در آمریکا 
هســتند و گاهی اوقات هم به ایران می آیند. درحالی که عده ای 
نَهُ تابعیت مثل 

َ
می گویند، تابعیت فرزندان ظریف قهری است؛ کَأَ

رنگ پوست به بنده خدا ظریف چسبیده!

 Wمنفعت تندروها در چیست؟
ماجرا از آنجایی شــروع شد که پس از آنکه یک شنبه هفته 
گذشــته بهارســتانی ها با ۲۰7 رای مخالف و تنها با ۳۸ رأی 
موافق از مجموع ۲۵۶ نماینده حاضر در جلسه با فوریت لاًیحه 
اصلاح قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس مخالفت 
کردند، مجید انصاری، معــاون حقوقی رئیس جمهور دو روز 
بعد و در همایش بین المللی داوری در دانشگاه قم اعلام کرد که 
رهبری شخصا به پزشکیان گفته اند که با اصلاح قانون تابعیت 
قهری موافق هســتند و خواســته اند تا نظر ایشان در مجلس 
اعلام شــود تا این قانون مانع اســتفاده از نیروها در مشاغل 
مختلف نشــود. اما ســخنان معاون پارلمانی رئیس جمهور با 
واکنش شــدید تندروهایی مواجه شد که اتفاقا در مجلس و با 
مخالفت با این لاًیحه بار دیگر نشان دادند که تلاش پایداری ها 

برای برکنــاری محمدجواد ظریف از مجموعه دولت و خاصه 
معاونت راهبردی رئیس جمهور همچنان حتی به قیمت اصلاح 

نکردن یک قانون نادرست ادامه دارد.
این درحالی اســت که کمی بعد مهدی فضایلی، عضو دفتر 
حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب در توئیتی در واکنش به نقل قول 
مجیــد انصاری، حرف هــای او را تایید کرد و مــوج جدیدی از 
هجمه ها آغاز شد. به طوری که سایت رجانیوز از فضائلی خواست 
تا ســخنان انصاری را تکذیب کند و روز گذشــته هم تندروهایی 
مانند رســایی با شــدیدترین لحن علیه این توئیت سخن گفتند. 
متاسفانه تسویه حساب های سیاســی و حتی شخصی تندروها 
بــا ظریف و امثال او همچنان ادامــه دارد و به قول محمدمهدی 
شهریاری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس 
که می گوید: جبهه پایداری و وابستگان آن معمولاً به این ترتیب 
عمل می کنند که به هر صحبتی از رهبری که به نفع آنها نباشــد، 

توجه نمی کنند. 
محمدمهدی شــهریاری همچنین در گفت وگو با خبرآنلاین 
بر ایــن نکته تاکید کرد که اعضای جبهــه پایداری به دنبال حل 
مشــکلات مردم نیســتند و تا الاًن هم حتی یک قدم در راه حل 
مشکل مردم برنداشتند، چنانچه در قضیه به رای گذاشتن فوریت 
لاًیحه اصلاح قانون به کارگیری افراد در مشاغل حساس، جوی 
را در مجلس به وجود آوردند که هر کسی رای مثبت به این فوریت 

بدهد، خارج از چارچوب نظام است.
 
 W2 استثنا ناپذیری بند )الف( ماده

لاًیحه ای که دولت به مجلس دوازدهم برای اصلاح فرستاد از 
این قرار بود که تابعیت همسر و فرزند تاثیری در به کارگیری افراد 
در مشاغل حساس نداشته باشد و اگر خود فرد تابعیت مطلق اعم 
از قهری و غیرقهری داشته باشد، نتواند به شغل حساس برسد، 
به این معنی که همسر و فرزندش استثنا می شوند. اما در مجموع 
مجلــس رأی منفی داد و براســاس ۲۰7 رأی منفی با فوریت این 
لاًیحه مخالفت کرد بنابراین باید این گزارش کمیسیون امنیت به 
صحن بیاید، در آنجا رأی گیری شــود و اگر رأی آورد، طبق ماده 
۲۰۸ تخلف رئیس جمهور از قانون به قوه قضائیه ارسال می شود.
این در حالی اســت که بخش زیادی از شــغل هایی که در 
رابطه با کشــورهای دیگر تعریف می شود ممکن است شامل 
چنیــن وضعیتی شــوند. علاوه بــر اینکه معلوم نیســت چرا 
قانون گذار به دلیل وضعیت دیگری )فرزند یا همسر( فرد را از 

تصدی شغلی محروم می کند؟ 
تعیین بی قید و شــرط تابعیت مضاعف بــه  عنوان یکی از 
عوامل محرومیت از تصدی مشاغل حساس با وجود فروض 
گوناگونی که تابعیت مضاعف می تواند داشــته باشد، شماری 
از شایســتگان از جمله نسل دوم و ســوم ایرانیان مهاجران را 
بــا محرومیتی غیرقابل توجیــه روبه رو می کنــد. با ماجرای 
اســتعفای محمدجواد ظریف از معاونت ریاست جمهوری و 
بعد رایزنی برای بازگشت او به دولت، سروصدای قانون »نحوه 
انتصاب اشــخاص در مشاغل حســاس« درآمد که به دلیل 
تابعیت فرزندان و همســر فرد از تصدی در مشــاغل حساس 
محروم می شود. بر همین اساس تحلیل گران سیاسی معتقدند، 
قانون واکنش نمایندگان وقت به انتصاب های دولت اول حسن 
روحانــی بود. اگرچه این ن وبت و در دولت چهاردهم با برخی 
رایزنی ها مشکل سمت معاونت محمدجواد ظریف رفع شد اما 
آســیب های پنهانی در این قانون هست که بخشی از جامعه را 
از امکان تصدی برخی مشاغل در کشور محروم می کند و این 

عملا به معنی فراری دادن نیروی انسانی است.
به هر حال مشــکل این قانون که دولت چهاردهم لاًیحه آن را 
به مجلس فرســتاده بود به بنــد ۲ برمی گردد که باید هم به عقیده 
دولت و هم به عقیده صاحب نظران اصلاح شــود. یعنی انتصاب 
کسانی که خود، فرزندان یا همسر ایشان تابعیت مضاعف دارند در 
مشــاغل و پست های حساس به موجب بند )الف( ماده ۲ قانون 
نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس مصوب ۱۴۰۱/7/۱۰ 
ممنوع است. به عقیده حقوقدانان، آنچه ایراد اصلی است و حتی 
در لاًیحه اصلاحی اخیر دولت نیز بدون توجه باقی مانده، استثنا 

ناپذیری بند )الف( ماده ۲ این قانون است. 
در مجموع با نگاهی به حرف های مخالفان این لاًیحه باز هم بر 
این مهم صحه گذاشته می شود که تمام دغدغه آنها، محمدجواد 
ظریف اســت. تلاش پایداری ها برای تخریب دولت چهاردهم و 
آن هم از طریق شــناخته شــده ترین چهره اش به نام محمدجواد 
ظریف به بازی ای فرسایشــی و روتین تبدیل شده است. حمید 
رسایی، امیرحسین ثابتی مجری سابق صداوسیما و نماینده فعلی، 
سلمان اسحاقی نماینده قائنات، علیرضا سلیمی نماینده تهران، 
مرتضی محمــودی نماینده تهران و حســینعلی حاجی دلیگانی 
نماینده اصفهان از جمله کسانی بودند که روز بررسی لاًیحه طرح 
یک فوریتی بیشترین تلاش را برای اصلاح نشدن این قانون و آن 

هم تنها برای از میدان به در کردن ظریف انجام دادند.

اصلاح قانون انتصاب اشخاص در مشاغل حساس به درگیری لفظی بین قالیباف و رسایی انجامید

یف ظر کابوس 

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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روزنه امید

مسئولیت نمایندگی ایران در افغانستان به علیرضا بیگدلی، معاون 
پیشــین وزیر امورخارجه در حوزه پارلمانی، کنســولی و ایرانیان 
خارج از کشور واگذار شــد. براساس اخبار منتشر شده بیگدلی 
در این ســمت جایگزین حسن کاظمی قمی خواهد شد. بیگدلی 
در ســال های گذشته مســئولیت نمایندگی ایران در ترکیه را نیز بر 
عهده داشته است. کاظمی قمی علاوه بر سرپرستی سفارت ایران 

در افغانستان، نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان بود.

ژان نوئل بارو، وزیر خارجه فرانسه: پاریس »خط قرمزی« در 
حمایت از کی یف تعیین و بیان نمی کند و اینکه حملات دوربرد 
در خاک روسیه ممکن است توســط اوکراین در منطق دفاع 
از خود انجام شــود. این اولین  بار است که یک مقام فرانسوی 
تایید می کند، اوکراین ممکن اســت از این موشــک ها برای 
حملات به روسیه اســتفاده کند اما بارو تایید نکرد که چنین 

حملاتی انجام شده است یا خیر.

جوزف بورل، مســئول سیاســت خارجــی اتحادیــه اروپا 
درباره حکم دیوان کیفــری بین المللی علیه بنیامین نتانیاهو، 
نخســت وزیر اســرائیل و یوآو گالاًنت، وزیر جنگ سابق این 
رژیم در جریان سفر خود به بیروت گفت: این تصمیم سیاسی 
نیســت و همه باید به آن احترام بگذارند. دولت های اتحادیه 
اروپا نمی توانند تصمیم بگیرند که آیا حکم بازداشت صادر شده 

توسط دیوان کیفری بین المللی را اجرا کنند یا خیر.

حکم لازم الاجراچراغ   سبز پاریس به اوکراینبیگدلی جایگزین کاظمی قمی شد

این رسانه نوشــته، این اقدام دیپلماتیک میان ایران و غرب 
پیش از تحلیف دونالد ترامــپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا 
انجام می شــود که در ســال ۲۰۱۸ و پس از خــروج از توافق 
هسته ای ایران با ادعای ناقص بودن آن و وجود اهداف نظامی 
در برنامه هسته ای ایران، سیاست فشار حداکثری را علیه ایران 
به کار گرفته و تحریم هــای متعددی را علیه ایران اعمال کرد. 
کیودو همچنین نوشت: منابع مطلع گفته اند، انتظار می رود که 
در این مذاکرات، برنامه هســته ای ایران و تحریم ها کشورهای 
اروپایی علیه شرکت های هواپیمایی و کشتیرانی ایران نیز مورد 

بحث قرار بگیرد.
این رسانه مدعی شده مجید تخت روانچی، معاون وزیر امور 
خارجه و مذاکره کننده هســته ای کهنه کار ایران ریاست هیات 
دیپلماتیک ایران در مذاکرات ژنو را بر عهده خواهد داشــت. 
منابع مطلع به این رسانه ژاپنی گفتند روسیه، چین و آمریکا که 
دولت جدید آن در دوران گذار به  ســر می برد، در این مذاکرات 
شــرکت نخواهند کرد. این درحالی اســت که پس از گذشت 
یک سال ونیم از متحمل شدن تحریم های آمریکا و بدعهدی 
طرفین اروپایی حاضر در توافق هسته ای در عمل به تعهداتشان 
مبنی بر تلاش برای کاهش فشــارهای اقتصادی تحریم ها بر 
ایران با در نظر گرفتن ســازوکاری برای عادی سازی روابط با 
ایران، تهران اعلام کرد که طبق حقوق محفوظ خود در بند ۳۶ 
برجام در پنج گام تعیین  شده از اجرای تعهدات داوطلبانه خود 

در توافق هسته ای فاصله می گیرد. 
به موازات این روند، مقامات ایران تاکید کرده اند در صورتی 
که دولت های غربی اراده سیاســی و حســن نیت نشان دهند، 
آماده نهایی کردن توافقی برای لغو تمام تحریم ها خواهند بود. 
در این خصوص اخیــراً مجید تخت روانچی، معاون وزیر امور 
خارجه ایران در گفت وگو با روزنامه فایننشال تایمز با اشاره به 
توافق هســته ای ایران با غرب که در سال ۲۰۱۵ حاصل شد اما 
دولــت وقت آمریکا به رهبری دونالد ترامپ به  طور یک جانبه 
واشــنگتن را از آن خارج کرد، گفت: این توافق هنوز می تواند 
به عنوان زیربنا عمل کند و به روزرســانی شود تا واقعیت های 
جدید را منعکــس کند. او افــزود: اگر طرف هــای دیگر به 
تعهدات خود بازگردند، مــا بارها گفته ایم که مایلیم همین کار 
را انجام دهیم و باب گفت وگو با دولت جدید آمریکا را باز نگه 

داشته ایم. 

 W فعال سازی دیپلماسی
آنچــه در این میان باید مورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
مساله دیپلماسی و مذاکره و فعال سازی آن در دولت چهاردهم 
یــک اولویت مشــخص بوده امــا مهم تر از آن این اســت که 
شــرایط نظام بین الملل هم به گونه ای است که نشان می دهد، 
گفت وگوها باید با قدرت بیشتر از گذشته به جریان بیفتد. در 
این راستا پیتر استانو، سخنگوی ارشد امور خارجی و سیاست 
امنیتی اتحادیه اروپا به ایسنا گفته است که »دیپلماسی بهترین 
راه برای یافتن راه حل ها درباره مســائل مهم با ایران اســت«. 
او در پاســخ به ســوالی درباره امکان احیــای مذاکرات رفع 
تحریم های ایــران گفت: »نماینده عالــی اتحادیه اروپا و تیم 
او با ایران، طرف های دیگر برجامــی همچنین ایالاًت متحده 
در تماس هســتند تا تمام کانال های ارتباطــی را باز نگه دارند 
و امکان احیای مذاکرات هســته ای معنادار را حفظ کنند«. 
ایــن مقام اروپایــی با تکرار ادعاهــا درباره برنامه هســته ای 
ایران، مدعی شــد: »اتحادیه اروپا به صورت کامل به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی تکیه دارد و گزارش این نهاد درباره خط 
سیر هسته ای و عدم همکاری ایران با آژانس بسیار نگران کننده 
است«. ستانو با این حال گفت: درباره مذاکرات هسته ای، ما 

امیدواریم دیپلماسی هســته ای بتواند به  زودی احیا شود. این 
موضوع همچنین برای ثبات منطقه سودمند خواهد بود. استانو 
در این گفت وگــو همچنین گفت که »اتحادیه اروپا به رویکرد 
سیاسی جامع که براساس احترام متقابل باشد، متعهد است. 
اروپا دیپلماســی را بهترین راه برای یافتن راه حل هایی درباره 
مســائل مهم می داند و ما با رئیس جمهور و وزیر خارجه ایران 

در تماس هستیم«.
البته ادعاهای اســتانو درخصوص مساله هسته ای ایران 
درحالی مطرح شده که سازمان انرژی اتمی و وزارت خارجه 
ایران در بیانیه ای مشــترک پس از صدور قطعنامه ضدایرانی 
در آژانــس بین المللی انرژی اتمی اعلام کردند: »سیاســت 
اصولــی جمهوری اسلامــی ایران همواره مبتنــی بر تعامل 
سازنده با آژانس بین المللی انرژی اتمی در چارچوب حقوق 
و تکالیف مصــرح ذیل معاهده عدم اشــاعه و موافقت نامه 
جامع پادمان بوده است اما ســه دولت اروپایی و آمریکا که 
سابقه طولاًنی در بدعهدی و عدم پایبندی آشکار به تعهدات 
خود ازجمله در قالب برجام و توســل به تحریم های ظالمانه 
و فشــارهای غیرقانونی علیه ملت ایران دارند در یک اقدام 
تقابلی و ناموجه، قطعنامه ای علیه ایران در شــورای حکام 

ارائه کردند«.
این دو نهاد ایرانی همچنین اعلام کرده اند که »این رویکرد 
سیاست زده، غیرواقع بینانه و مخرب فضای مثبت ایجاد شده 
و تفاهم هــای حاصل از آن را مخدوش می کند. چنین اقدامی 
آن  هم در زمانی که ایران و آژانس در مســیر تعامل سازنده قرار 
داشــتند، بار دیگر ثابت کرد که سه دولت اروپایی و آمریکا در 
ادعــای خود مبنی بر حفظ اعتبار آژانس به هیچ وجه صداقت 
ندارند و موضوع هســته ای ایران صرفاً بهانه و دستاویزی برای 

پیشبرد اهداف نامشروع آنهاست«. 
این مســائل درحالی بیان می شــود که اخیراً ســیدعباس 
عراقچــی، وزیــر امور خارجــه جمهوری اسلامــی ایران در 
گفت وگوی ویژه خبری درباره امکان احیای مذاکرات با غرب 
گفته بود که »ابراز علاقه از ســمت کشــورهای اروپایی برای 
شروع مذاکرات وجود دارد و ما احتمالًاً به زودی کار را انجام 

خواهیم داد«.
از ســوی دیگــر مارک فینو، ســخنگوی پیشــین وزارت 
خارجه فرانســه در گفت وگو با تابنــاک درخصوص تاثیرات 
اجرای مکانیسم ماشــه علیه ایران توسط غرب گفت: »برای 
ایالاًت متحده، استفاده از مکانیسم ماشه با استناد به قطعنامه 
۲۲۳۱ دشــوار خواهد بود زیرا دیگر نمی تــوان آن را به  عنوان 
یک شــرکت کننده )participant( در برجام در نظر گرفت و در 

هر صورت تحریم های کنونی آمریکا علیه ایران نســبت به از 
سرگیری تحریم های سازمان ملل )مثلًا شامل تحریم های نفتی 

نمی شود( آسیب رسان تر است. 
فینو معتقد است که »تروئیکای اروپایی باید به عدم اجرای 
قابــل توجه تعهدات ذیل برجام توســط ایران اســتناد کرده و 
مکانیسم ماشه را قبل از انقضای آن در اکتبر ۲۰۲۵ فعال کند. 
اما این به معنای کنار گذاشــتن هرگونه شانســی برای احیای 
برجام اســت«. او می گوید، تمام فعالیت های هسته ای ایران 
فراتــر از برجام را غیرقانونی می کنــد و E۳ و اتحادیه اروپا را 
به بازگرداندن تحریم ها ســوق می دهد و در نتیجه شرکت های 
آنها را از هرگونه حق تجارت یا سرمایه گذاری در ایران محروم 
می کند؛ بنابراین فعال کردن مکانیســم ماشــه می تواند نتیجه 

معکوس داشته باشد.
فارغ از تمام این تفاســیر باید توجه کرد سخنان اخیر علی 
لاًریجانی، مشــاور رهبــر انقلاب و عضو مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام که در مصاحبه با ســایت رهبر انقلاب مطرح 
شد هم قابل توجه بوده و هست. او با اشاره به مقاصد آمریکا 
برای اعمال فشار به ایران می گوید: »به  هر حال ما غنی سازی 
را گســترش دادیم و غنی سازی را بردیم بالاًی ۶۰ درصد. شما 
با تجربه ای که بــرای منصرف کردن ایــران دارید و دیدید که 
نمی شود، پس دو تا راه بیشتر پیش  رویتان ندارید؛ یکی برگردید 
به همان برجامی که تصویب شده- خب ایران همیشه به شما 
گفته بیایید برگردید، اشتباهتان را حل کنید البته خسارت های 
مــا را هم باید یک جوری تامین کنید- یک راه دیگرش هم این 
است که خیلی خب، قبول ندارید؟ - چون شنیدم دولت جدید 
ایالاًت متحــده گفته »ما آن برجــام را اصلًا قبول نداریم چون 
ایرانی ها سر ما را کلاه گذاشتند!«- آن وحی منزل نیست، خب 
بیایید سر موضوع جدید: شما می گویید »ایران هسته ای را ما 
قبول داریم. به سمت بمب نرود ،عیب ندارد!« ما غنی سازی 
در این حد داریم، خب بیایید توافق کنید-که ایران یک شروطی 
دارد برای این امر با توجه به تجربه  گذشــته- ما به سمت بمب 
نمی رویم، شــما هم شروط ما را بپذیرید. توافق بعدی بکنید. 
بنابراین ما توصیه نمی کنیم شــما رفتار غلط قبلی تان را دنبال 
کنید. ولی به  هر حال این هم یک راه حل اســت. بیایید از این 

راه حل استفاده کنید«.
حال باید منتظر بود و دید که مذاکرات آتی ایران یا تروئیکای 
اروپایی در سوئیس می تواند سنگ  بنای یک شروع مجدد برای 
رسیدن به توافق جدید باشد یا اینکه باید تا زمان ورود ترامپ به 
کاخ سفید منتظر ماند و دید که تیم او با توجه به کشش مشهود 

به سوی اسرائیل چگونه عمل می کنند.

دیدگاه: گزارش خارجی

داعش و ترامپ 
 گروه تروریستی داعش چگونه 

دولت جدید ایالات  متحده را به چالش می کشد؟

در بحبوحــه مبــارزات انتخاباتی ریاســت جمهوری با 
بحث های سیاست خارجی که بیشتر بر جنگ های اوکراین، 
غزه و لبنان متمرکز شده بود، داعش از حامیان و عوامل خود 
می خواســت در روز انتخابات بــه آمریکایی ها حمله کنند. 
اف بی آی یک توطئه جدی را در اوکلاهاماســیتی تنها چند 
هفته قبل از انتخابات خنثی کرد، اکنون ســوال این اســت، 
آیا داعش تهدید مجدد است؟ در اعماق اتاق های گفت وگو 
در Rocket.Chat )راکت چــت( پلتفرم ارتباطی رمزگذاری 
 شــده، صحبت های داعــش در مورد عملیــات در غرب با 
نزدیک شــدن به کریسمس و عید شکرگزاری افزایش یافته 
اســت. یکی از عوامل داعش در ماه نوامبر با لینک یوتیوب 
که تکنیک های سرقت از راه دور ماشین را توضیح می دهد، 
نوشت: »برای برادرانی که علاقه مند به سرقت یک ماشین و 

استفاده از آن در حملات بعدی هستند«.
اســتفاده از وسایل نقلیه یکی از مشــخصه های عملیات 
داعش بوده اســت، ازجمله حمله ســال ۲۰۱7 به پل لندن و 
حمله دیگری به بازار کریسمس برلین )که شامل یک کامیون 
دزدیده شده بود( در سال ۲۰۱۶ بود. این گروه تروریستی اخیراً 
دســتورالعمل های دیگری را منتشر کرده اســت که در آن از 

غیرنظامیان استفاده شود.
پهپادها بــه  عنــوان سلاح، انبوهی از تصاویــر تبلیغاتی 
گرافیکی در ماه های اکتبر و نوامبر را نیز به خود اختصاص داده 
اســت. در یکی از عکس ها شعار »آنها را در معابدشان هدف 
بگیرید« با چاقو و یک کلیســا در پس زمینه وجود داشــت، 
درحالی که تصویر دیگری یک درخت کریسمس و لوله تفنگ 
کلاشــینکف و یک نارنجک دستی را نشــان می داد. لوکاس 
وبر، یک تحلیلگر ارشــد اطلاعاتی تهدیــد در مرکز فناوری 
ضدتروریســم، معتقد اســت: »تهدید داعش برای غرب در 
طول فصل تعطیلات افزایش یافته است«. او می گوید: داعش 
با انتشــار تصاویر تبلیغاتی تهدیدآمیز که یکی از افراد خود را 
درحالی که تفنگی در کنار درخت کریسمس در دست دارد و 
دیگری از حامیان خود می خواهد تا تروریست های اروپایی که 
حملات اخیر در اروپا را انجام داده اند، دنبال کنند، شــروع به 

تنظیم فضای اطلاعاتی کرده است. 
اگرچــه تصاویر آماتوری داعش ممکن اســت حکایت از 
عدم جدیت داشــته باشــد، دلاًیل زیادی برای جدی گرفتن 
تهدیدها وجــود دارد. داعش در ماه مــارس حمله مرگباری 
را به یک تئاتر مســکو انجام داد که به طرز وحشیانه ای ۱۴۵ 
نفر را کشت. پس از آن، گروه تروریستی متعهد شد که همان 
سطح کشتار را به یک هدف آمریکایی بیاورد. سپس پوستری 
را منتشر کرد که در آن ساختمان کنگره ایالاًت متحده و این پیام 

نوشته شده بود: »شما نفر بعدی هستید!«
وبر معتقد است که توطئه های اخیر مربوط به برنامه ریزان 
ســومالیایی داعش نشــان می دهد که این گروه دارای عوامل 
بین المللی متعددی برای حمله اســت. او می گوید: »شاخه 
داعش در ســومالی با توطئه گران در سوئد مرتبط بوده است، 
جایی که رهبر این شــاخه برای مدتی آنجا زندگی می کردند. 
داعش- سومالی نیز به یک طرح بمب گذاری در ایتالیا مرتبط 
بود«. اما آمریکا و اهمیت سیاسی آن هرگز از مغز برنامه ریزان 
داعش دور نیست. دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب که در 
یک رویداد تلویزیونی از کشــته شدن ابوبکر البغدادی، رهبر 
داعش در ســال ۲۰۱۹ خبر داد، موضوع رایج بحث آنلاین در 
میان پیروان و عوامل آن اســت. یکــی از حامیان داعش در 
راکت چت، ســوءقصد به ترامپ در تابستان گذشته را »بدون 
انرژی« خواند و در مورد پتانســیل فرصت های آینده لفاظی 
کرد. کاربر گفته اســت: من معتقدم اگر کسی به اندازه کافی 
باهوش باشــد، می تواند ایــن کار را انجام دهد. کاربر دیگری 
گفته است: امیدواریم یکی موفق شود. ترامپ در طول اولین 
مبارزات انتخاباتــی اش، باراک اوبامــا، رئیس جمهور وقت 
آمریکا و دولت او را به ع نوان »بنیانگذار« داعش متهم می کرد 

که نتوانسته جلوی آن را بگیرد. 
گاردین

ادامه تیتر یک
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وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با صدور حکمی حســین واله را 
به عنوان سرپرست موسسۀ پژوهشی حکمت و فلسفه ایران منصوب 
کرد. حســین ســیمایی صراف در حکم انتصاب واله آورده اســت: 
»نظر به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشــمند، جناب عالی به 
موجب این حکم به عنوان سرپرســت موسســه پژوهشی حکمت و 
فلســفه ایران منصوب می شــوید. از جنابعالی انتظار دارد با توکل به 
خداوند سبحان، سرپرســتی آن موسسه را بر پایۀ قوانین، سیاست ها 
و برنامه های مصوب و ســند دانشــگاه اسلامی به انجام رســانید. 
امیدوار اســت با پیروی از آموزه های اسلامی، مبانی علمی و راهبرد 
دولت وفاق ملی و با جلب همکاری دانشــگاهیان و صاحب نظران، 
وظایف محوله را به نحو شایسته انجام دهید.« وزیر علوم  در نامه ای 
جداگانه از خدمات و تلاش های حجت الاًسلام عسگر دیرباز، رئیس 
سابق موسسۀ پژوهشــی حکمت و فلسفه ایران در مدت تصدی این 

مسئولیت قدردانی کرد.
حســین واله، متولد ۱۳۴۳ در مشــهد و عضو هیأَت علمی گروه 
فلسفه دانشــگاه شهید بهشتی با مرتبۀ دانشــیار است. از مهم ترین 
سوابق اجرایی او می توان به معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در دولت 
هشــتم و سفیر ایران در الجزایر اشاره کرد. واله دورۀ دکتری فلسفه و 
کلام اسلامی را در دانشگاه تربیت مدرس گذرانده  است. واله با این که 
دانش آموختۀ فلسفۀ اسلامی است اما بیشتر به فلسفۀ تحلیلی گرایش 
دارد و درس های دانشگاه هایش هم یا مربوط به فلسفۀ معاصر غرب 
است یا فلسفۀ دین با رویکرد تحلیلی. از مهم ترین کتاب های ترجمه 
 شده توسط حسین واله می توان به »خوانش ناشناختی از زبان دین« 
دی. زی فیلیپس، »کریپکی« کنسلو پرتی، »مقدمه ای بر معناشناسی 
زبان شناختی« جان لاًینز، »درآمدی بر فلسفۀ معاصر غرب« آنتونی 
آپیا، »راهنمای کمبریج به اندیشه های پوپر« جرمی شی یرمر و جفری 
استوکس و »نظریۀ سیاسی در اسلام؛ تحلیلی انتقادی از سرگذشت 
اندیشــۀ سیاسی ســنی و شــیعی و تحولاًت آن« علی الزمیع اشاره 
کرد. »نظریۀ حکمرانی بر اســاس مبانی فقه شیعی سنتی«، »دین و 
حکمرانی چالش ها و تأَمل ها« و »متافیزیک و فلســفۀ زبان« هم از 
جمله تأَلیفات واله اســت. با این ســابقۀ پژوهشی و تحصیلاتی واله 
انتظار می رود، او در راســتای احیای گذشتۀ درخشان این موسسه و 

روشن کردن چراغ خرد و حکمت در آن گام بردارد. 

 Wنهاد پنجاه ساله 
موسسۀ پژوهشی حکمت و فلسفه ایران، موسسه ای است که تبار 

آن به دهۀ ۵۰ بازمی گردد و داستان آن از این قرار است:
بعد از این که سیدحســین  نصر به 
عضویت مؤسســۀ بین المللی فلسفه 
در فرانسه درآمد، ریموند کلیبانسکی 
)رئیس این موسســه( پیشــنهاد داد: 
چرا چیزی شبیه این مؤسسه در ایران 
تأَسیس نمی کنید. بعد از این پیشنهاد، 
نصر پس از مشــورت با افرادی چون 
ســیدجلال الدین آشــتیانی، عبدالله 
انتظــام، مرتضــی مطهــری، یحیی 

مهدوی، محمود شــهابی، مهدی محقق و هانــری کُربن مقدمات 
تأَسیس این انجمن را فراهم کرد. محمود شهابی پیشنهاد داد، نام این 
انجمن را مثل انجمن های ســلطنتی بریتانیا، سوئد و جاهای دیگر، 
انجمن ســلطنتی فلسفه بگذارند و ســرانجام با مشاوره های هانری 
کربن، نام »انجمن شاهنشــاهی فلســفۀ ایران« انتخاب شد. سپس 

منــزل قدیمی لقمان الملک را در نزدیکی چهــارراه پهلوی )ولیعصر 
فعلی( خریداری و آن را نوســازی کردند. انجمن حکمت و فلســفه 
سرانجام در تاریخ ۱۳ دی  ۱۳۵۳ به منظور بهتر شناختن و شناساندن 
و گسترش میراث فلســفی و فکری ایران در دوران اسلامی و قبل از 
اســلام در داخل و خارج از کشور و نیز آشــنا ساختن هر چه بیشتر 
ایرانیان با سنن فکری و فلسفی تمدن های دیگر شرق و غرب و تطبیق 
و مقایسۀ مکتب های مختلف فلسفی شروع به کار کرد. سیدحسین 
نصر معتقد است، هدف اصلی تشــکیل انجمن شاهنشاهی فلسفه 
گفت وگو میان روشن فکران سکولاًر ایرانی و علما و فیلسوفان سنتی 
بود. به گفتۀ او نخســتین اعضای هیأَت علمی انجمن هانری کربن، 
ایزوتســو، مرتضی مطهری، مهدی حائری، جلال الدین آشــتیانی، 

یحیی مهدوی و خود نصر بودند. 
با پیروزی انقلاب و هم زمان با رخدادهای پس از آن، این موسسه 
بــرای مدتی تعطیل بود تا این که در ســال ۱۳۶۱ فعالیت مجدد خود 
را آغاز کرد. کلاس های آن بار دیگر دایر شــدند و فضای کشــور که 
نیازمند مباحث گوناگون فلســفی بود با ســخنرانی استادان زیادی 
رونق گرفت. ســال ۱۳۶۳ انجمن و ۱۲ مؤسسۀ دیگر زیر نظر وزارت 
علوم و »مؤسســه مطالعات فرهنگی«- که  اکنون »پژوهشگاه علوم 
انسانی و مطالعات فرهنگی« نام دارد- قرار گرفتند و اسم انجمن به 
»پژوهشکدۀ حکمت و ادیان« تغییر یافت. غلامرضا اعوانی از همان 
سال ۱۳۶۳ ریاست »پژوهشکدۀ حکمت و ادیان« را بر عهده داشت 

و ســرانجام با تلاش ها و پیگیری های بســیار اعوانی  در سال ۱۳۸۰ 
»مؤسسه پژوهشی حکمت و فلســفۀ ایران« به صورت مستقل و با 
۶ گروه پژوهشــی، کار خود را شــروع و در آبان ۱۳۸۳ این مؤسسه 
با حضور ســیدمحمد خاتمی به طور رســمی فعالیت خــود را آغاز 
کرد. اعوانی قبل از این که موفق شــود »موسسه پژوهشی حکمت و 

فلسفه« را از زیر سایۀ »موسســه مطالعات فرهنگی« بیرون بکشد 
در ســال ۱۳77 با تعداد دیگری از دوستانش )مصطفی محقق داماد، 
غلامحســین ابراهیمی دینانی، ضیاء موحد، شهین اعوانی، نجفقلی 
حبیبی، شــهرام پازوکی، یوســف ثانی و...( مجــوز انجمن علمی 
حکمــت و فلســفه را گرفــت و این انجمــن آذر ۱۳77 با نوشــتن 
اساسنامه ای جدید و تصویب آن در انجمن های علمی کشور، اعلام 
موجودیت کرد. تا مرداد ۱۳۹۰ که غلامرضا اعوانی ریاســت موسسۀ 
پژوهشــی حکمت و فلسفه را برعهده داشــت، فعالیت های انجمن 
حکمت و فلسفه هم در همان محل موسسه پژوهشی انجام می شد و 
به همین دلیل کمتر کسی بین این دو نهاد تفکیکی قائل بود اما پس از 
آن که عبدالحسین خسروپناه در مرداد ۱۳۹۰ به عنوان ریاست موسسۀ 
پژوهشی حکمت و فلسفه منصوب شد، اعوانی و دوستانش تصمیم 
گرفتند، فعالیت های انجمن حکمت و فلسفه را از موسسه جدا کنند و 
آغاز دور جدید فعالیت های آن را اعلام کردند. عبدالحسین خسروپناه 
تا دی ۱۳۹7 ریاســت موسسۀ پژوهشی حکمت و فلسفه را برعهده 
داشــت و پس از او غلامرضا ذکیانی )۱۴۰۰–۱۳۹7(، احمدحســین 
شریفی )۱۴۰۱–۱۴۰۰( و عسگر دیرباز )۱۴۰۱–۱۴۰۳( عهده دار ریاست 

این موسسه بودند. 
مؤسســه پژوهشــی حکمت و فلســفه ایران از ابتدای تأَسیس در 
کنار فعالیت های آموزشــی خود، مبتکر کلاس های آموزشــی آزاد نیز 
بوده و دوره هــای مختلفی را برای علاقه مندان ارائه می کرد اما از زمان 
ریاســت خســروپناه به بعد به مرور 
تعداد این کلاس ها کمتر شــد یا تغییر 
ماهیت داد و انتظار می رود با شــروع 
فعالیت حســین واله در این موسسه، 
فعالیت ها و کلاس های آن احیا شــود 
و فعالیت گروه های مختلف موسســه 
رونق بگیرد. گروه فلسفۀ غرب، گروه 
فلسفۀ اســلامی، گروه ادیان و عرفان، 
گروه منطق، گروه مطالعات علم، گروه 
کلام، گروه مطالعات ابن سینا، گروه حکمت عملی و گروه فلسفۀ علوم 
انسانی، گروه های پژوهشی این موسسه هســتند. این گروه ها وظیفۀ 
برنامه ریزی، هماهنگی، نظارت، هدایت، حمایت و اجرای طرح های 
پژوهشی و تشکیل دوره های تحصیلات تکمیلی با تأَکید بر پژوهش را 

در چارچوب اساس نامه و مقررات داخلی بر عهده دارند.

به بهانۀ انتصاب حسین واله به عنوان سرپرست موسسۀ پژوهشی حکمت و فلسفه ایران
نگاهی به سابقۀ ۵۰ سالۀ این نهاد داریم

از نصر تا واله دریچه: تحلیل عادات

جامعه امیدوار
تأثیرات اجتماعی امید به زندگی

»امید به زندگی« یکی از مهم ترین شاخصه های بین المللی 
برای ســنجش وضعیت هر اجتماعی اســت. البته علی رغم 
اهمیــت و برجســتگی امید بــه زندگی در حــوزۀ اجتماع و 
اقتصاد؛ یافتن توصیفی ســاده و در عین حال دقیق از معنای 
واقعی »امید به زندگی« به طرز شــگفت آوری دشوار است. با 
این حال باید اشاره کرد که اصطلاح »امید به زندگی« به تعداد 
سال هایی اشــاره دارد که یک فرد می تواند انتظار داشته باشد 
کــه زندگی کند. طبق یک تعریف اســتاندارد، امید به زندگی 
بر اساس تخمین میانگین ســنی است که اعضای یک گروه 
جمعیتی خاص در هنگام مرگ خواهند داشــت. در جوامعی 
با نرخ بالاًی مرگ ومیر نوزادان، بسیاری از مردم در چند سال 
اول زندگی می میرند اما به محض زنده ماندن از دوران کودکی، 

مردم اغلب بسیار طولاًنی تر زندگی می کنند.
این احتمال وجود دارد که یک جمعیت معین در بدو تولد 
امید به زندگی پایینی داشته باشد و در عین حال تعداد زیادی 
از افراد مسن را در خود جای دهد. این دستاورد به معنای بهتر 
شدن وضعیت بهداشت در جامعه است. یعنی عاملی که یک 
کشور را توسعه یافته می ســازد. در این وضعیت است که این 
شــاخص های مربوط به امید به زندگی به مسئولاًن در جوامع  
کمک می کنند تا بفهمند، سلامــت چگونه در زمان و مکان 

توزیع می شود. 
»امید به زندگی« برای یک فــرد یا گروه جمعیتی خاص 
علاوه بــر بهره گیری از مراقبت های بهداشــتی به متغیرهای 
مختلفی مانند سبک زندگی، رژیم غذایی، وضعیت اقتصادی 
و داده های مربــوط به مرگ ومیر و عوارض ناشــی از آن نیز 
بستگی دارد. مفهوم »امید به زندگی« در مطالعات اکولوژیکی 
نیــز کاربرد دارد و مســأَلۀ »امید به زندگی« بــرای گیاهان و 
حیوانات نیز محاســبه می شــود زیرا طبیعت نیز در خصوص 
موضــوع »امید به زندگی« اهمیت بســیار زیادی دارد. بدین 
ترتیب روشن است که »امید به زندگی« منعکس کنندۀ شرایط 
محل زندگی اشخاص است. در کشورهای کمتر توسعه یافته، 
امیــد به زندگی در بدو تولد نســبتاً پایین اســت زیــرا میزان 
مرگ ومیر نوزادان معمولًاً به دلیل بیماری های عفونی یا عدم 

دسترسی به آب سالم بالاًست.
نکتۀ دیگر، استفاده از زندگی سالم یا امید به زندگی بدون 
ناتوانی اســت که این امر منوط به میانگین ســال هایی است 
که انتظار می رود یک فــرد در سلامتی خوب یا بدون ناتوانی 
زندگی کند. جوامعی که مردمش از سنین جوانی با بیماری و 
دیگر انواع ناتوانی های جسمی درگیر هستند، وضعیت امید به 

زندگی در آن ها پایین است.
ایدۀ اصلــی در مورد امید بــه زندگی این اســت که امید 
به زندگی بالاًتــر منجر به کاهش مرگ ومیر و کاهش رشــد 
جمعیت؛ و در نتیجه بازدۀ بیشــتر سرمایه گذاری های انسانی 
برای کسانی که عمر طولاًنی تری دارند، می شود. به نوبۀ خود، 
سلامت روان و جســم مردم و نیز ســرمایۀ انسانی بالاًتر هر 
دو بــه افزایش تولید ناخالص داخلی ســرانه و افزایش درآمد 
مردم کمک می کنند، زیرا درآمد بر وضعیت زندگی افراد تأَثیر 
می گذارد و عامــل اصلی تعیین کنندۀ سلامــت اجتماعی- 
اقتصادی است. لذا همۀ کشورها برای بهبود سلامت جمعیت 
خود تلاش می کنند. آن ها می کوشند تا مرگ ومیر را کاهش و 
سلامت را افزایش دهند. در این زمینه پژوهش های تخصصی 
در خصوص تحلیل هــای مرگ ومیر در میان دانشــگاهیان، 
سیاســت گذاران، محققان پزشکی و دیگر اقشار مشابه نشان 
می دهد که بایــد  مؤثرترین روش ممکن را بــرای گروه های 
جمعیتی که جامعه بیشــترین نیــاز را به آن هــا دارند، مورد 
توجه قــرار داد. در این جا پیش بینی هــای مرگ ومیر در ارائۀ 
اطلاعات مربوط به سیاست ها اهمیت زیادی دارند. به عنوان 
مثال، دولت هایی که ترتیبات ســازمانی برای بازنشســتگی و 
مراقبت های بهداشتی از گروه های مؤثر اجتماعی برای حفظ 
سلامتی آن ها را انجام می دهند از اهمیت ارائۀ یک چشم انداز 
گاه هســتند.  واقعی برای افزایش میزان زمان بقای گروه ها آ
از ایــن دیدگاه جمعیت ســالم و امیدوار یکــی از مهم ترین و 
تأَثیرگذارترین عوامل در جامعه و اقتصاد هر کشــور و منطقه 
خواهد بود. به همین جهت در سطح کلان، حفظ، گسترش و 
ارتقای سلامت جمعیت انسانی به عنوان یکی از سیاست های 
کلیدی توســعۀ پایدار در نظر گرفته می شود. هم چنین امید به 
زندگی یک شاخص ترکیبی مهم برای ارزیابی توسعۀ اقتصادی 

و اجتماعی یک کشور یا یک منطقه است.

حسن محرابی
پژوهش گر
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مدتی است ســریال ها و برنامه های شــبکه خانگی مورد انتقاد 
شــدید یکــی از خبرگزاری قرار گرفتــه و در آن عملکرد »ســاترا« 
ســازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر زیر سوال 
رفته اســت. در واقع در سلسه گزارش ها و گفت وگوهایی که در این 

خبرگزاری تولید شده، فضای سریال ها و دیگر 
برنامه های شــبکه خانگی به ولنگاری، ترویج 
خشونت، تضعیف نهاد خانواده، ابتذال، ترویج 
مصرف موادمخدر و ... نســبت داده شده و در 
بیشــتر آنها ساترا مسبب انتشــار و تولید چنین 
محتواهایی شــناخته شــده اســت. نمایندگان 
مجلس، اساتید دانشگاه، کارشناسان فرهنگی 
و... ازجملــه افــرادی بودند که این رســانه به 
ســراغ آنها رفته و جالب اینجاست که همه آنها 
فضای تولیدات شبکه خانگی را مسموم و مبتذل 
ارزیابی کردند و بر ناتوانی ساترا در انجام وظایف 
خود صحه گذاشــتند. چراکه به اعتقاد همگی 
آنها ساترا قرار اســت بر تولید و پخش تولیدات 

شبکه نمایش خانگی نظارت داشته باشد اما با تولید سریال هایی که 
این خبرگزاری آنهــا را متهم به عبور از خط قرمز ها می  کند این نهاد 
عملًا نقش نظارتی خود را از دســت داده یا اینکه نمی تواند به خوبی 
از عهده مســئولیت خود که همان نظارت و هدایت تولیدات شــبکه 
نمایش خانگی است، برآید. سرانجام روز گذشته خبرگزاری فارس 
گفت وگویی با محمدصادق افراســیابی، معاون کاربران و تنظیم گری 
اجتماعی ساترا ترتیب داد تا درباره اتهاماتی که در این مدت به ساترا 
وارد شــده بود، توضیح دهد. جالب اینجاست که همزمان با انتشار 
این گفت وگو، مصاحبه ای با یکی از نمایندگان مجلس درباره شبکه 
نمایش خانگی منتشــر شــد که در این مطلب هم همان اتهامات و 
نظرات قبلی درباره تولیدات این شــبکه تکــرار و بر فضای ولنگار و 

مبتذل که باعث مخدوش کردن کانون خانواده است، تاکید شد!
اما نکته مهم در گفت وگوی معاون تنظیم گری ساترا این است که 

افراسیابی توضیح داده: »محتوایی که هم بر خلاف آیین نامه محتوایی 
ساترا باشد و هم مصداق تخلفات محتوایی ذکر شده در قانون جرائم 
رایانه ای باشــد با منع پخش از ســوی دادســتانی کل کشور مواجه 
می شود و جلوی انتشــار آن گرفته می شود اما محتوایی که برخلاف 
آیین نامه محتوایی ســاترا باشــد اما از نظر دادســتانی و قوه قضائیه 
مصداق محتوای مجرمانه نباشــد با منع پخش از طرف نظام قضایی 

کشور مواجه نمی شود«.
این معاون ساترا تاکید کرده: »شما خودتان شاهد بودید که ساترا 

همزمان هم درخصوص سریال غربت و هم یکی از برنامه های شبکه 
نمایش خانگی بیانیه داد. ســریال غربت مدتی توقیف شد اما برنامه 
دیگری که ســاترا درخصــوص آن بیانیه داد هیچ گاه توقیف نشــد. 
دلیلش این است که آن برنامه، یعنی برنامه جوکر از نظر قانون جرائم 
رایانه ای حاوی محتوای مجرمانه نیست. پس ساترا در تامین سلامت 
محتوایی شــبکه نمایش خانگی تا جایی که قانــون اجازه می دهد، 

ایفای نقش کرده است«.
این مدیر ســاترا درحالی از نقش تنظیم گــری نهاد زیرمجموعه 
خود می  گوید که مطابق نظرات او ســاترا بدون همراهی دادســتانی 
و قوه قضائیه نمی تواند، جلو انتشــار هیــچ محصولی را بگیرد و در 
این زمینه محتاج تایید دادســتان است. حالاً سوال اینجاست که با 
وجود این نقش نظارتی نصفه نیمه، هدف از تشکیل چنین تشکیلات 
عریض وطویلی چه بود. تعداد نیروهای این تشکل و مراکزی که در 

آن درحال فعالیتند،  آنچنان اســت که می توان این تشــکل را یکی از 
نهادهای کلان و حجیم فرهنگی دانســت که بســیاری از مدیران و 
نیروهای بازنشسته صدا وسیما در آن مشغول به کارند اما با همه اینها 
این نهاد به تنهایی قدرت بازدارندگی و جلوگیری از انتشــار یکی از 
محصولاًت شبکه نمایش خانگی را هم ندارد و تنها با تایید دادستانی 

می  تواند دست به چنین کاری بزند. 
در گذشــته که مسئولیت نظارت بر شــبکه نمایش خانگی بر عهده 
وزارت ارشــاد و سازمان ســینمایی بود. این کار تنها با مجوز نهادهای 
زیرمجموعه وزارت ارشاد انجام می شد بدون اینکه 
نیاز به حضور دادستانی و قوه قضائیه باشد. تنها در 
موارد خاص که انتشار یک محصول با واکنش ها و 
انتقادات گسترده روبه رو می شد، دادستانی به ماجرا 
وارد شده و گاهی بدون رای شوراهای زیرمجموعه 
سازمان سینمایی از انتشار یک محصول جلوگیری 
می کرد. در همان دوره موسسه رسانه های تصویری 
و بعدها اداره نظارت بر محصولاًت شبکه نمایش 
خانگــی که زیرمجموعه ســازمان ســینمایی بود 
به خوبــی از عهــده مجوز های خــود برمی آمد و 
تنظیم گری را بدون همراهی بــا قوه قضائیه انجام 
مــی داد. بدون اینکه نیــازی به راه انــدازی چنین 

تشکیلات کلان بودجه  خوار باشد. 
به گفته افراســیابی مقابله با محتوای ناســالم و آسیب رسان در 
فضــای مجازی نیاز بــه این دارد که مجلس شــورای اسلامی، قوه 
قضائیه، دادستانی کل کشور، شورای عالی فضای مجازی، شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، مرکز ملی فضــای مجازی، وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی، وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، وزارت 
دادگستری، سازمان صدا وسیما و سایر نهادهای مرتبط با این موضوع 

عزم خود را برای ارتقاء سلامت محتوایی فضای مجازی جزم کنند.
پس اینطور که معاون ساترا می گوید، مخالفان برخی محصولاًت 
نمایش خانگی عجالتاً باید کمی بیشــتر صبر کنند و در آینده شاهد 
تاســیس نهادهای دیگری همچون ساترا و به کارگیری تعداد زیادی 
نیرو در آنها باشــند تا شاید مشکلاتی که از نظر آنها در محصولاًت 
این شبکه وجود دارد، حل شود و شبکه نمایش خانگی از ولنگاری 

و ابتذالی که از نظر آنها آن را فراگرفته، رهایی یابد. 

به گفته معاون ساترا این نهاد بدون نظر قوه قضایی هیچ عاملیتی ندارد

عدم کارایی بدون نظر دادستانی

»اکنون« یک تاک شــو کتاب محور با اجرای سروش صحت 
اســت که از ۶ آذر در شــبکه نمایش خانگی منتشر می شود. 
برنامه »اکنون« به کارگردانی و تهیه کنندگی محمدرضا رضائیان 
و با همراهی تیم نام آشنای »کتاب باز« با بخش های مختلف و 
جدیدی، نگاهی متفاوت به زندگــی و زمانه پیرامون ما دارد. 
احسان عبدی پور و رشید کاکاوند در »اکنون« در کنار سروش 

صحت، اجرای بخش هایی از برنامه را به عهده دارند.

ســه ماه پس از آنکه اپل با جان واتس، کارگردان و نویســنده 
فیلم قراردادی برای ســاخت ادامه فیلم جنایی »گرگ ها« با 
بازی جورج کلونی و برد پیت امضا کرد، اکنون گفته می شــود 
ســاخت این فیلم منتفی شده اســت. واتس که درحال تبلیغ 
ســریال جدید خود از مجموعه »جنگ ستارگان« با عنوان 
»خدمه اســکلت« برای دیزنی پلاس اســت در مصاحبه ای 

گفت: فکر نمی کنم »گرگ ها« در برنامه ام باشد.

تصویربرداری ســریال »هزار و یک شب« ساخته مصطفی 
کیایــی پایان یافت. فیلمبرداری این ســریال در ترکیه به پایان 
رســیده و به  تازگی تصویربرداری آن در اطراف تهران به پایان 
پایان رســید. از پرویز پرســتویی، هدیه تهرانی، بهرام رادان، 
ســحر دولتشــاهی، محســن کیایی، حبیب رضایــی، پانته آ 
پناهی ها، بانیپال شــومون، پدرام شــریفی و سوگل خلیق به  

عنوان بازیگران اصلی این سریال یاد شده است.

پایان فیلمبرداری سریال کیاییمنتفی شدن فیلم کلونی و پیتآغازِاکنون سروش صحت

گزارش سینمای جهان

دنباله سازی  جواب داد
1۰ فیلم پرفروش امسال ادامه سازی بودند

درحالی که دنباله های فانتزی و اکشن سینماها را پر 
کرده انــد، مخاطبان فیلم های اورجینال و اصیل به خانه 

کوچ کرده اند و به صورت استریم فیلم تماشا می کنند.
برای اولین  بار در تاریخ هر ۱۰ فیلم پرفروش سال ۲۰۲۴ 
را فیلم هایی تشکیل داده اند که خود دنباله های فیلم های 
قبلــی بوده اند. پس اصالت را فرامــوش کنید چون این 
روزها پول درنمی آورد و یاد حرف اسکورســیزی بیفتید 
که گفته بود، مخاطبان سینماها فیلم هایی می خواهند که 

شبیه دنیای بازی باشند.
تا به این جای سال که تنها چند هفته تا پایانش باقی  
مانده ۱۰ فیلم پرفروش امسال این فیلم ها بوده اند: درون 
بیرون ۲، ددپول و ولورین، من نفرت انگیز ۴، تلماســه: 
قســمت دوم، گودزیلا و کونگ: امپراتوری جدید، پاندا 
کونگ فــو کار ۴، بتلجویس بتلجویــس،  ونوم: آخرین 
رقص،  پسران بد: بران یا بمیر، پادشاهی سیاره میمون ها.
به زودی دنباله  دیگری به این فهرست افزوده می شود 
و آن فیلم »شــرور«، پیش درآمد »جادوگر شــهر اوز« 
است که درحال رســیدن به فروش یک میلیارد دلاًری 
است تا جایگاه سومین فیلم پرفروش ترین سال ۲۰۲۴ را 
به دســت آورد. این درحالی است که دنباله همین فیلم 
پیش از این فیلمبرداری شــده و قرار اســت سال ۲۰۲۵ 

اکران شود.
در این میان، وضعیت سینمای قدیمی چطور است؟ 
این روزها ســینماهای هنری درآمــد چندانی ندارند و 
طرفــداران این نوع فیلم ها همــه به جمع پخش در خانه 
پیوســته اند. در همین حال، ســه فیلم اورجینال موفق 
سال شــامل »با ما تمام می شــود« که اقتباسی از یک 
رمان محبوب است، انیمیشن »روبات وحشی« و »باب 
مارلی: یک عشــق« که یک فیلــم زندگی نامه ای بر پایه 

موسیقی است، هستند.
به نظر می رســد یک چرخه نفرین  شده، ایجاد شده 
اســت: تماشــاگران می گویند، هالیوود فقط به دنبال 
ســاخت دنباله ها و بازسازی فیلم های قدیمی است اما 
برای تماشای آن دنباله ها و بازسازی ها، راهی سینماها 
می شوند و فیلم های اورجینال و واقعی را نادیده می گیرند 
و به همین دلیل مدیران هالیوود برای ساخت دنباله ها و 

بازسازی های بیشتری، چراغ سبز نشان می دهند.
جورج لــوکاس، خالق »جنگ ســتارگان« یکی از 
چهره هایی است که به  تازگی در مصاحبه با یک نشریه 
فرانســوی به این روند دنباله سازی به  شدت تاخت و به 

آن انتقاد کرد.
۳۰ ســال پیش، در ســال ۱۹۹۳، فهرســت ۱۰ فیلم 
پرفروش را فیلم های اورجینال تشکیل می دادند و در این 
فهرست این فیلم ها جای داشتند: »پارک ژوراسیک«، 
»خانم دابتفایــر«، »فراری«، »شــرکت«، »بی خواب 
در سیاتل«، »پیشنهاد بی شــرمانه«، »در خط آتش«، 
»گزارش پلیکان«، »فهرست شیندلر« و »کلیف هنجر«.
در آغــاز قرن جدیــد، یعنی در ســال ۲۰۰۰ نیز هنوز 
فهرســت ۱۰ فیلم برتر ســال قابل قبول بود و تنها یک 
دنباله یعنی »ماموریــت غیرممکن ۲« و فقط یک فیلم 
ابرقهرمانــی »مــردان ایکــس« در میــان ۱۰ فیلم برتر 
جای داشــتند و ۸ فیلم اورجینال شامل »دورافتاده«، 
»گلادیاتور«، »ملاقات بــا والدین«، »کاملا توفانی«، 
»آنچه زنان می خواهند«، »دایناســور«، »آنچه در زیر 
نهفته است« و »فیلم ترسناک« فهرست پرفروش ترین ها 

را تشکیل داده بودند.
اکنون در ســال ۲۰۲۴ به نظر نمی رســد، راهی برای 
خروج از این چرخه وجود داشــته باشــد و تا زمانی که 
مخاطبــان در انتظــار »انتقام جویان ۵« یا »ســریع و 
خشــمگین ۸« باشــند، مدیران اســتودیو همچنان به 

ساخت این فیلم ها رغبت خواهند داشت.

قادر دولت زاده
خبرنگار
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دیدگاه: تحلیل اقتصادی

بازدهی نزولی
چرا میل به تحصیل دانشگاهی کاهش یافته است؟

مــدرک کارشناســی برای جوانــان بلندپــرواز دیگر کفایت 
نمی کند. دانشــجویان آمریکایی به سمت دوره های عالی هجوم 
آورده اند؛ حتی با وجــود اینکه تقاضای عمومی برای تحصیلات 
عالی روبه  کاهش گذاشته اســت. این روزها حدود ۴۰ درصد از 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی آمریکا حداقل دو مدرک تحصیلی 
دارنــد. در بریتانیا هــم اوج گیری تقاضا از جانب دانشــجویان 
خارجی به تحصیلات عالی رونق بخشــیده است. دانشگاه های 
آنجا به ازای هر پنج رشته کارشناسی چهار رشته کارشناسی ارشد 
دارند. مدارک کارشناسی ارشد یک یا دوساله بیشترین جذابیت 
را دارند. این مدارک برای مشــاغلی مانند تدریس در دانشگاه ها 
ضروری هستند. مشاغلی که شهرت خوب اما درآمد پایین ارائه 
می دهند. با این حال، بسیاری از افرادی که در مقطع کارشناسی 
ارشد ثبت نام می کنند به یک مسابقه تحصیلی وارد شده اند. اکنون 
که داشتن مدرک کارشناسی به امری عادی تبدیل شده است آنها 
احساس می کنند که برای جلو افتادن باید مدارک بالاًتری بگیرند. 
آنها امیدوارند که مدارک بالاًتر فرصت های شــغلی بیشــتری را 
برایشان باز کند. این تفکر اغلب اشتباه است. داده های جدید به 
پژوهشــگران کمک می کند تا درآمد دارندگان مدارک کارشناسی 
ارشد را با همتایانی که مدرک کارشناسی دارند مقایسه کنند. طبق 
یک تحلیل و با توجه به هزینه های تحصیل و فرصت های درآمدی 
ازدســت رفته، بیش از ۴۰ درصد از دوره های کارشناسی ارشد در 
آمریکا یا بازدهی مالی بیشتری ایجاد نمی کنند، یا شرایط دارندگان 
را بدتر کرده اند. مطالعه دیگری که در بریتانیا انجام گرفت به این 
نتیجه می رسد که به  طور میانگین، اخذ مدرک کارشناسی ارشد تا 

سن ۳۵سالگی هیچ تاثیری بر درآمد دارندگان آن ندارد.
بازدهی اندک این مدارک پرطمطراق باید هم برای دانشجویان 
و هم برای سیاســتمداران نگران کننده باشد. دولت ها به درستی 
فکر می کنند که سرمایه گذاری در مهارت ها به رشد کشور کمک 
می کند اما اگر دانشگاه ها ناکارآمد وضعیت باشند این تفکر دیگر 
صحیح نخواهد بــود. اگر مدارک تحصیلی ضعیف فقط بار مالی 
سنگین بر دوش دانشجویان بگذارد هم آنها و هم مالیات دهندگان 
متضرر می شــوند. حدود نیمی از پولی که دولت آمریکا هر سال 
به دانشــجویان وام می دهد به مقطع کارشناســی ارشد می رسد. 
روش های ســخاوتمندانه بازپرداخت وام دانشجویی و طرح های 
بخشودگی آنها باعث می شوند که بخش بزرگی از آن وام ها هیچ گاه 

بازپرداخت نشود. 
دولت ها می توانند به دو روش واکنش نشــان دهند. ابتدا آنها 
باید سیاســت هایی که بازار را به ســمت مــدارک عالی منحرف 
می کنند را کنار بگذارند. آمریکا برای وام های شــهریه تحصیلی 
حدومرزی قائل نیســت. ایــن عدم محدودیــت یک فرهنگ 
ولنگاری را پدید می آورد که در آن دانشــگاه ها شــهریه ها را بالاً 
می برند و در نتیجه بازدهی مالی آینده مدارک تحصیلی را کاهش 
می دهند. بریتانیا هم به شکلی دیگر در این وام گرفتار شده است. 
این کشور به مدت یک دهه است که به دانشگاه ها اجازه نمی دهد 
شهریه مقطع کارشناسی را افزایش دهند حتی با وجود اینکه تورم 
هزینه هایشــان را بالاً برده اســت. این امر دانشگاه ها را با کمبود 
مالی روبه رو کرد. رؤســای دانشــگاه ها برای جبران این کمبود 
رشته های پرهزینه کارشناســی ارشد را راه اندازی کردند. کیفیت 
برخی از این رشــته ها مورد تردید است. اولویت دوم دولت ها باید 
آن باشد که داده های کافی در اختیار دانشجویان قرار دهند تا آنها 
بتوانند بهتر تصمیم بگیرند. بین درآمد حاصل از مدارک رشته های 
برتر کارشناسی ارشد مانند علوم کامپیوتر و بازدهی ناچیز مدارک 
رشــته هایی مانند زبان انگلیســی یا مطالعات فیلم سازی شکاف 
بســیار بزرگی وجود دارد. همچنین بین شــهریه های دانشگاهی 
حتی برای رشته های یکسان اختلاف زیادی دیده می شود. با این 
حال کسانی که به دنبال مدارک عالی هستند نمی توانند به راحتی 
اطلاعات لاًزم مربوط به موضوعاتــی مانند نرخ ترک تحصیل یا 
درآمد احتمالی آینده رشته هایشان را پیدا کنند. دسترسی به چنین 

اطلاعاتی برای متقاضیان مقطع کارشناسی آسان تر است. 
آمریکا قصد دارد این شرایط را تغییر دهد. طبق قوانین جدید 
دانشــگاه ها موظف اند قبل از ثبت نام داوطلبان در رشته هایی که 
نتیجه ای جز درآمد اندک و بدهی های ســنگین به بار نمی آورند 
به آنها هشدار دهند. دونالد ترامپ که به انتقاد از رؤسای دانشگاه 
علاقــه دارد باید اطمینان یابد که این تغییرات اعمال می شــوند. 
تنظیم گران دیگر کشــورها هم باید به طرح های مشابه بیندیشند. 
قرار اســت تحصیلات عالی دانشجویان را باهوش تر و ثروتمندتر 
کند اما درحال حاضر هیچ کدام از این دو هدف برآورده نمی شود.
منبع: اکونومیست

مهتا معرفت
 مترجم

انتشــار یک خبر جدید در رابطه با احتمال از ســرگیری 
مذاکرات هسته ای زمینه ساز افت قیمت شدید در بازار سکه 
و ارز شد اما شاخص اصلی بورس تهران را به شدت افزایش 
داد. یک رسانه ژاپنی از شروع مجدد مذاکرات هسته ای ایران 
و اروپا در ژنو خبر داد. این خبر از سوی هیچ مقام رسمی در 
ایران تایید نشد اما باعث شد که قیمت دلاًر از کانال 7۰ هزار 

تومان تا نیمه های کانال ۶۸ افت کند.
گزارش ها نشــان می دهد که دیروز قیمــت دلاًر در بازار 
روز شنبه در سقف تاریخی خود، یعنی کانال قیمتی 7۰ هزار 
تومانی معامله می شد که پس از انتشار این خبر در بازار قیمت 

شاخص ارزی تا کانال ۶۸ هزار تومانی افت کرد. 
همچنین دیــروز معامله گران بازار های ارز و طلا شــاهد 
حضور جدی فروشنگان بودند. قیمت دلاًر آزاد که در واپسین 
معاملات نقدی روز شــنبه حوالی رقم 7۰ هزار و ۲۰۰ تومان 
معامله می شــد. بازار روز گذشته را در مرز کانال های قیمتی 
۶۹ و 7۰ هزار تومانی آغاز کرد. افزایش گمانه زنی ها نســبت 
به خبر رســانه ژاپنی در ساعات میانی بازار تاثیر خود بر روند 
نرخ ارز را آغاز کرد. قیمت اســکناس آمریکایی در نخستین 
گام کاهشــی تا مرز کانال ها ۶۸ و ۶۹ هزار تومانی افت کرد. 
در ادامه بازار دیروز دلاًر به کانال ۶۸ بازگشت و در نهایت با 
حدود هزار و ۵۵۰ تومان کاهش نسبت به نرخ روز پیشین در 
رقم ۶۸ هزار و ۶۵۰ تومان معامله شــد. یورو نیز افت قیمت 
هزار و ۱۰۰ تومانی را تجربه کرد و به ســطح قیمتی 7۲ هزار 
و ۲۰۰ تومان رسید. شــوک کاهشی مذکور در بازار سکه نیز 
مشاهده شد. قیمت هر قطعه سکه طلا طرح جدید در بازار 
عصر دیروز با افت یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومانی نســبت به 
نرخ روز قبل به رقم ۵۲ میلیون تومان رســید. نیم  و ربع سکه 
نیز با افت ارزش هــای ۳۸۰ و ۳۰۰ هزار تومانی به ترتیب در 
ارقــام ۲۶ میلیون و ۸۲۰ هزار تومان و ۱۶ میلیون و ۸۵۰ هزار 

تومان معامله شدند.  
تحلیلگران معتقدند با توجه به رویکرد مثبت دولت جدید 
ایران نســبت به مذاکره با غرب و همچنین افزایش تنش های 
مرتبط با برنامه هسته ای ایران، مذاکره احتمالی می تواند منجر 
به نتیجه شــود. آخرین دور از مذاکرات ایــران و گروه ۵+۱ 
حدود دوسال قبل بدون حصول نتیجه مشخص متوقف شد. 
در طی دو ســال گذشته از آخرین ســری مذاکرات هسته ای 
تنش های نظامی در منطقه افزایش چشــمگیری داشــته که 
همین امر سبب شده تا حساسیت ها نسبت به برنامه  هسته ای 
ایــران نیز افزایــش یابد. به نظر می رســد گام جدید ایران در 
واکنش بــه قطعنامه روز دوم آذر در شــکل گیری دور جدید 

مذاکرات بی تاثیر نباشد.
از سوی دیگر، دومین روز معاملاتی هفته در بورس تهران 
با رشد چشمگیر شاخص های اصلی به پایان رسید. شاخص 
کل بورس با افزایش ۲.۱۵ درصدی به ۲ میلیون و ۳۳۱ هزار 
واحد رسید و شاخص هم وزن نیز ۱.۹۳ درصد رشد کرد. این 
روند صعودی، به ویژه با افزایش ۱۴ درصدی ارزش معاملات، 

تقویت شــد. ورود نقدینگــی به بازار در روز یکشــنبه ۵۹۱ 
میلیارد تومان بود و مجموع ورود نقدینگی در دو روز به ۹۴۵ 
میلیارد تومان رسید. در مقایسه با بازارهای رقیب مانند دلاًر 
و سکه، بورس تهران با بازدهی ۶.۲ درصدی از ابتدای سال 
جاری عملکرد مناسبی داشته است. همچنین روند صعودی 
شاخص صندوق های طلا نشان دهنده افزایش تقاضا در این 
بخش و تاثیر مثبت آن بر بازار اســت. حمایت های دولتی و 
اصلاحات اقتصادی نیز به بهبود وضعیت بازار سرمایه کمک 
کرده و چشم انداز مثبتی برای سرمایه گذاران فراهم کرده است.
دومین روز معاملاتــی هفته در بورس تهــران با افزایش 
چشمگیر شاخص های اصلی به پایان رسید. در روز یکشنبه، 
شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران با رشد ۲.۱۵ درصد 
به ســطح ۲ میلیــون و ۳۳۱ هزار واحد رســید. این افزایش 
به ویژه در شرایطی ثبت شد که شاخص کل هم وزن نیز با رشد 
۱.۹۳ درصد به ارتفاع 7۴۱ هزار و 7۰۶ واحد دســت یافت. 
همچنین، شــاخص فرابورس نیز همانند سایر شاخص ها با 

رشد ۱.۶۹ درصدی به ۲۲ هزار و ۸۴7 واحد رسید.
این روند صعودی در بازار نشان دهنده بازگشت اعتماد به 
بورس تهران اســت. یکی از دلاًیل این رشد، افزایش ارزش 
معاملات در روز گذشــته بود. ارزش معاملات سهام و حق 
تقدم به ۵۸۵۵  میلیارد تومان رســید که نشان دهنده افزایش 
۱۴ درصدی نســبت به روز قبل است. این افزایش در ارزش 
معاملات نشــان دهنده ورود دوباره نقدینگی به بازار است که 
یکی از عوامل اصلی رشــد شــاخص ها محسوب می شود. 
ورود نقدینگی به بازار ســهام در روز یکشــنبه به میزان ۵۹۱ 
میلیارد تومان بود و مجموع ورود نقدینگی در دو روز اخیر به 

۹۴۵ میلیارد تومان رسید.
در این میان، بررســی روند بازارهــای رقیب، مانند بازار 
دلاًر و ســکه، نشــان دهنده عملکرد بهتر بــورس تهران در 

مقایســه با این بازارهاست. از ابتدای ســال جاری، بورس 
تهران بــا بازدهی ۶.۲ درصدی همراه بوده اســت. درحالی 
که بازدهــی دلاًر به ۱۴ درصد و بازدهی ســکه امامی به ۳۴ 
درصد رسیده است. این مقایسه حاکی از آن است که با وجود 
رشد نسبی کمتر، بورس همچنان می تواند یک گزینه مناسب 
برای ســرمایه گذاران محسوب شود. روند افزایشی در قیمت 
دلاًر و ســکه می تواند در کوتاه مدت بــه جذابیت این بازارها 
افزوده باشــد، اما بورس تهران با توجه به رشــد آرام و ثابت، 
فرصت های پایداری برای سرمایه گذاران در بلندمدت فراهم 

می آورد.
در کنار رشد شــاخص ها، یکی از عوامل مهم دیگری که 
در تقویت اعتماد به بازار موثر بوده، روند صعودی شــاخص 
صندوق های طلاســت. این شــاخص نیز با نوساناتی همراه 
بوده است، اما روند کلی آن نشان دهنده افزایش این شاخص 
در بازه های زمانی مختلف اســت. در روزهای اخیر، شاهد 
افزایش هــای قابل توجهــی در شــاخص صندوق های طلا 
بوده ایم که هم راســتا با افزایش تقاضا در بازار طلا در ســطح 
جهانی اســت. ایــن رونــد صعــودی در صندوق های طلا 
نشان دهنده توجه بیشتر ســرمایه گذاران به این بخش از بازار 
بوده اســت که می تواند تاثیرات مثبتی بــر اعتماد عمومی و 

سرمایه گذاری در بورس به همراه داشته باشد.
ورود نقدینگی به بازار ســرمایه نشان دهنده تغییر نگرش 
ســرمایه گذاران است. از ابتدا سال بازار سرمایه با مشکلاتی 
مواجه بود که موجب کاهش اعتماد عمومی به آن شــده بود. 
اما اکنون با حمایت های مســتمر دولت از ایــن بازار، روند 
بازار به سمت بهبود حرکت کرده است. سرمایه گذاران که در 
سال های گذشته به دلیل ریسک های موجود در بازار، تمایل 
کمتری به سرمایه گذاری در بورس داشتند، اکنون به تدریج به 

این بازار بازگشته اند.

خبر خوش از سرگیری مذاکرات هسته ای، بازارها را تکان داد

لبخند بازار
مهتاب شهریاری

گروه اقتصاد
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گفت و گو

بی شــک در هر حرفه ای ترکیب دانش تخصصی و مهارت 
کسب  شده از طریق تجربه، ترکیبی برنده است که باعث بازدهی 
بیشــتر و تفکری خلاًق در عرصه  مدیریت می شــود که حرفه  
پرستاری هم از این مهم مستثنا نیست. از  این  روی مهمان دفتر  
پرستاری بیمارستان آموزشــی درمانی رازی رشت و »ملوک 
پورعلیزاده«، دانشــیار گروه پرســتاری دانشگاه علوم پزشکی 
گیلاًن شــدیم تا از تجربه  توأمان دانــش و مهارت بالینی برای 

مدیریت پرستاری یک بیمارستان تخصصی برایمان بگوید.

A.در ابتدا از سوابق کاری و تحصیلی تان برایمان بگویید
عضو هیات  علمی و دانشیار گروه پرستاری کودکان دانشگاه 
شــهید بهشتی  ر شت، که با حفظ ســمت مدیریت پرستاری این 
بیمارستان را پذیرفتم. بنده سابقه  کار بالینی در بخش مراقبت های  
ویژه  همین بیمارســتان را داشــته و در ســال ۱۳۸۲ وارد مقطع 
کارشناســی  ارشد پرســتاری شــده و با اتمام آن به مدت 7 سال 
سوپروایزر آموزشی همین بیمارســتان بوده و در ادامه با دانشگاه 
آزاد اسلامــی هم در زمینــه  تدریس و مــدرس کارآموزی بالینی 
فعالیت مستمر داشته ام که با ممارست و رزومه مناسب تحصیلی 

دکتری رشته  پرستاری را نیز به اتمام رسانده ام.
A با توجه به اشراف توأمان شما بر مدیریت بالینی و حضور در

دانشگاه، کاهش انگیزه  پرستاران را برای انتخاب یا ادامه  حضور 
در رشته  پرستاری در چه می بینید؟

به درد دل مدیران پرســتاری بیمارســتان ها و اساتید دانشگاه 
اشــاره کردید. ایــن  روزها دانشــجویان به دنبال امــرار معاش 
کلاس هــای درس را تــرک می کنند و در قامت مدیر پرســتاری 
می بینم که نیروهای طرحی تمایلی برای شروع طرح با این شرایط 
ندارند و بعد از استعفای نیروی استخدامی بیمارستان، هیچ فردی 
جایگزین نمی شود. من تمام تلاشم را برای متقاعد کردن نیروهایم 
برای ادامــه  کار در بخش دیگر یا موافقت با مرخصی های موقت 
جهت اســتراحت بیشتر و تصمیم در بســتر منطقی تر می کنم اما 
گاهی نیروی بالین خســته تر از این حرف هاســت، که در جواب 
این تلاش ها می گوید: من اگر در اســنپ کار کنم درآمد بیشتری 
خواهم داشــت. معتقدم نســل جدید آرمان هــای والاًیی برای 
پیشــرفت و توسعه  فردی خود داشته و بســیار توانمند است و با 
وجود همه  تلاش های مدیریتی خود را شایســته  شرایط مناسب تر 
و باکیفیت تری می بیند پس ترجیح می دهد پرستاری را در زمان و 

مکان بهتری ادامه دهد.
A نظرتان راجع  به مدیریت مســتقیم نیروی انســانی توسط

مدیریت پرستاری هر مرکز چیست؟ 
 موافقــم، این موضوع با جذب تعداد نیروی متناســب با نیاز 
بیمارســتان باعث کاهش اضافه کاری و بهبود کیفیت و عملکرد 
واحدهای مختلف آن مرکز می شــود. مهم ترین چالش ما کمبود 
نیرو اســت. گاهاً بعد از اتمام طرح ۲۰ تا ۳۰ نیروی طرحی هیچ 
ورودی جدیدی دریافت نمی کنیم، آن هم برای بیمارســتانی که 
مرکز بحران و ســانتر مسمومیت استان است و منطقی نیست که 
مدیر پرستاری یک بیمارستان با توجه به تعداد واحد های متعددی 
که باید آنها را از لحاظ نیرو پوشش دهد، در جریان مستقیم تعداد 
نیروهای ورودی در ســال جدیدش نباشــد و تعادل بین نیروی 
ورودی و خروجی رعایت نشود، که برای حل این مشکل پیشنهاد 

جذب نیروهای شرکتی را به ریاست دانشگاه داده ایم.
A  آیا معوقات پرستاری بیمارســتان رازی رشت پرداخت شده

است؟
بودجــه  جدا جهــت پرداخت معوقات، خیر. اما در جلســه  
اخیر با رئیس دانشــگاه و شورای معاونان در پاسخ به عدم مجوز 
جهت پرداخت اضافه کار بالاًی ۸۰ ساعت ذکر کردیم که گاهی با 
توجه به کمبود نیرو در ماه هایی از ســال این مرکز ۴ هزار ساعت 
اضافــه کار بالاًی ۸۰ ســاعت را تجربه کرده  اســت که به تعویق 
افتادن این پرداختی ها توان نیروی بالیــن را بیش ازپیش می گیرد 
که با مساعدت رئیس دانشگاه پرداخت معوقات تا پایان ۱۴۰۲ در 

چرخه  پرداخت قرار گرفته است.
A سخن شما با مردم مراجعه کننده به بیمارستان ها چیست؟

ما نیازهای مردم را به خوبی درک می کنیم و تمام تلاش مان را 
می کنیم که با همه  مشــکلات و مراجعه بالاً به مرکزهای آموزشی 
درمانی با مدیریت درســت نیرو و تجهیزات بهترین خدمات را به 

آنها ارائه کنیم.
A ضمن تشــکر از زمانی که گذاشــتید، نکته ای هست که

دوست داشته باشید مطرح کنید؟
به اساتید شــجاع هیات علمی پرستاری دانشگاه ها پیشنهاد 
می کنم جهت بهبود کیفیت حرفه  پرستاری برای مدیریت پرستاری 
بیمارستان ها پا به میدان بگذارند. همه  چیز در بالین است و بستر 

مناسب برای پیاده سازی تفکر خلاق بیمارستان هاست.

پرستاری در زمان و مکان بهتر 
گفت وگو با »ملوک پورعلیزاده«، عضو هیات  علمی و 
دانشیار گروه پرستاری دانشگاه علوم پزشکی گیلان

گروه اجتماعی: هفته گذشته ساکنان شهر کهریزک در جنوب 
تهران شــاهد روانه شــدن چندین دســتگاه خودروی تریلر 
مخصــوص حمل زباله به صورت ردیفی و پشــت  ســرهم با 
پلاک شهرهای شمالی به سمت آرادکوه،  محل دفن زباله های 
پایتخت،  بودند. خودروهای سنگینی با پلاک های ایران ۶۲ و 

7۲ که زباله های ساری را به تهران می آورد.  
بعد از منتشــر شــدن فیلمی مبنی بــر انتقــال زباله ها و 
پسمانده های ساری،  فرماندار ری بدون آنکه پاسخ مشخصی 

به رسانه ها بدهد گفت که» حرفی ندارم و همین را بنویسید!«
رضا محمدی، رئیس ســازمان مدیریت پسماند شهر تهران 
بعدتر به این موضوع واکنش نشــان داد و گفت که  » یکی دو روز 
است که زباله های ساری در آرادکوه دفن می شود و این امر موقتی 
است«.  محمد اعلام کرد که » دستگاه زباله سوز ساری پیشرفت 

فیزیکی  درصدی داشته و به زودی به بهره برداری می رسد«.
امــا ماجرا به همین جا ختم نشــد و مهدی چمران، رئیس 
شورای شهر تهران نیز به این مساله واکنش نشان داد و گفت: 
» این اقدام به  طور موقت و به  دلیل خرابی دســتگاه زباله سوز 
ساری انجام شد و اکنون این روند به پایان رسیده است، دیگر 

هیچ زباله ای از ساری به تهران منتقل نمی شود«.
مهدی چمران تاکید کرد که  »بنده در مورد ورود پســماند 
ســاری به تهران پرســش کردم و گفتند که قرار است دستگاه 
زباله ســوز نصب کنند و چند روز این پسماند به آرادکوه منتقل 
می شد که انتقال صورت گرفت و به پایان رسید و درحال حاضر 
پسماندی از ساری به آرادکوه نمی آید. البته تمام این پسماند به 

اندازه نصف روز پسماند تهران هم نیست«. 
بــرخلاف اظهارات چمران، حســین یوســفی، نایب  رئیس 
شورای اسلامی شهر ساری ۱۰ آبان  ماه در یک نشست خبری با 
اصحاب رسانه صراحتاً عنوان اعلام کرده بود، زباله شهر ساری 
با یک قرارداد موقت یک ماهه به زباله سوز تهران منتقل می شود. 
براســاس گفته رئیس شورای شهر ســاری مدتی است که 
مرکز دفن زباله این شــهر دچار نقص شده و شیرابه حاصل از 
آن آسیب جدی به محیط زیســت و جنگل های شمالی وارد 

کرده است.   
 در همین رابطه،  ســوده نجفی،  عضو هیات رئیسه شورای 
شهر تهران نیز به این موضوع ورود و تاکید کرد، نباید موضوع 
به رویه تبدیل شــود. او گفت که  » زباله های یکی از شهرهای 
شمالی کشور، یعنی ساری، به  صورت روزانه و در حجم قابل 

توجهی به آرادکوه منتقل می شود«. 
او با اشــاره به تایید این مساله از سوی شهرداری تهران و 
شورای اسلامی شهر ســاری، ادامه داد: »این انتقال زباله ها 
از یک شــهر به تهران درحالی صورت می گیــرد که آرادکوه 
هم اکنون مشکلات زیســت محیطی زیادی برای شهروندان 
شهرســتان ری ایجاد کرده است. قرار بود این سایت پسماند 
)آرادکوه( به محل دیگری منتقل شــود، اما امروز نه تنها این 
موضوع محقق نشده، بلکه شاهد ورود زباله های سایر شهرها 

به این محدوده هستیم«. 
به گفته نجفــی »این انتقال زباله ها نبایــد به روندی برای 
انتقال زباله های سایر شهرها تبدیل شود و باید هرچه سریع تر 
برای جلوگیــری از افزایش مخاطرات زیســت محیطی برای 

شهروندان شهرستان ری، این انتقال متوقف شود«.
نجفی تاکید کرد که  »ســازمان مدیریت پسماند شهرداری 

تهران به جای رفع مشکل پسماند سایر شهرها، بهتر است به 
مشکلات پسماند شهر تهران رسیدگی کند که طبق وضعیت 
موجود در ســطح شهر، عملکرد مناسبی در این زمینه نداشته 

است«.
در ادامــه نیــز محمدعلی محمدی، رئیــس حوزه قضائی 
بخش کهریزک با اشــاره به انتقال پسماند ســاری به آرادکوه 
گفت: »در پیگیری های انجام شــده مشخص شد اصل حمل 
زباله از ساری به مجتمع پردازش پسماند آرادکوه انکار نشده و 

این امر به صورت مقطعی صورت گرفته است«.
او بــا تاکید بر اینکه دســتگاه قضائی با مســببین این امر 
برخورد می کند، اضافه کرد که »با توجه به اینکه مجوز حملی 
برای پسماند ســاری به آرادکوه در بخش کهریزک شهرستان 
ری وجود نداشته، لذا حسب قرائن موجود و قطعی و با توجه 
به اعلام جرم محیط زیست علیه مجموعه آرادکوه موضوع در 

حوزه قضائی کهریزک پیگیری می شود«. 
حدود ۶۵ سال اســت که مجتمع پردازش و بازیافت زباله 
»آرادکوه« با مساحتی یک هزار و ۴۰۰ هکتاری در ابتدای جاده 
قدیم تهران ـ قم زباله های تولیدی شهر تهران را در خود جای 
می دهد؛ زباله هایی که در ســال های اخیر به چیزی حدود ۵ 

هزار تن در روز رسیده است.
دفن بیش از نیم قرنی زباله کلانشــهری مثل تهران متمرکز 
در این نقطه از شــهر، معضلات محیط زیستی بسیاری را به 
دنبال داشته است، از سرازیر شدن شیرابه و بوی نامطبوعش تا 
ایجاد ابر متان که باعث شده سال ها سازمان محیط  زیست و 

شهرداری درحال رایزنی برای حل این معضل باشند.

 W معضل زباله استان های شمالی
چالش جمع آوری و دفع زباله در استان های شمالی، البته 
موضوع جدیدی نیســت. سال هاست که مسئولاًن کشوری و 
استانی از این مشکل می گویند و برای حل آن وعده می دهند. 
در بعضی مناطق کار به مرحله بحران نیز نزدیک شده. فقط در 
یک مورد، داســتان پر آب چشم جانمایی سایت انباشت زباله 
در دل جنگل های ســراوان و دو کیلومتری محل زندگی مردم، 

تراژدی افرایش بیماری هایی مانند سرطان و مشکلات پوستی 
را رقم زده است. 

زباله امروز در هر ســه اســتان شــمالی مازندران، گیلان 
و گلســتان، معضل بزرگی محســوب می شــود. تولید روزانه 
دست کم سه هزار تن زباله در مازندران و انتقال بخشی از آن به 
گلستان، حتی به شکل گیری کارزاری برای توقف این فرآیند از 

سوی اهالی استان مقصد، منجر شده است.
چندی پیش »محمد درویش«، فعال محیط  زیست گفته 
بود که شهرهای شمالی کشور »از پس زباله های ساکنان خود 
هم برنمی آیند حتی زباله های شهروندان هم، به چالش بزرگی 
برای محیط  زیست تبدیل شده است«؛ به گونه ای که مساحت 
قابــل توجهــی از جنگل های واقــع در اســتان های گیلان، 
مازندران و گلســتان، به محلی برای انباشت زباله هایی تبدیل 
شدند که شیرابه های آنها به منابع آب سطحی و زیرزمینی وارد 
می شود. به گفته او، در این شرایط با ورود گردشگران، انباشت 
زباله افزایش می یابد؛ در نتیجه اقدام مناســب این اســت که 

»سیستم زباله و پسماند در این شهرها به  روز شود«.
درویــش همچنیــن ایــن پیشــنهاد را مطرح کــرد که 
»استان های شمالی با دریافت عوارض از مسافران، بخشی 
از مبلغ آن را صرف مدیریت افزایش تولید پسماند در روزهای 
تعطیل کنند«. به گفته او، »حاکمیت در موضوع رهاســازی 
زباله در طبیعت بیشتر از مردم تقصیر دارد؛ چراکه نه آموزش و 
فرهنگسازی درستی را انجام داده و نه جریمه مناسبی را برای 
برخورد با این کار تعریف کرده است. در نتیجه نمی توان مردم 
را به حال خود رها کرد و تنها انتظار داشت که آنها اخلاق را 

رعایت کنند«. 
بــا این حال، انتقال زباله های ســاری هر چند کوتاه مدت و 
مقطعی به هیچ عنوان قابل قبول نیست، درحالی که شهرداری 
تهران در نظافت شــهر همچنان با مشــکلات جدی روبه رو و 
نتوانســته یک رویه ثابت و کارآمد را برای نظافت شــهر پیش 
بگیرد،  اینگونه اقدامات شرایط پایتخت را به مراتب بدتر خواهد 
کرد و در عین حال این پرسش مطرح می شود که آیا سایر شهرها 

نیز زیربار زباله های شهرهای شمالی خواهند رفت یا نه؟

 درحالی که شرایط نظافت تهران وخیم است
شهرداری مسئولیت زباله های ساری را هم به عهده گرفته است

دفن زباله های مازندران در تهران!
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درگيری مأموران ويژه انگليس با طالبان

حذف ]شــعار[ مرگ بر آمریــکا در نمازجمعه، 
رفتن ]آقای احمد بورقانی[، نماینده هیات رئیســه 
مجلس بــرای امضای دفتر یادبود کشته شــده های 
]حادثه ۱۱ ســپتامبر[ آمریکا به ســفارت سوئیس، 
]حافظ منافع آمریکا در ایران[، یک دقیقه ســکوت 
]در بازی فوتبال[ و هماهنگی جبهه متحد شــمال 
افغانستان با آمریکا و... گفتم، اگر آمریکا درخواست 
عدم همراهی با انتفاضه فلسطین و حزب الله لبنان و 
یا تقاضای  کمک در جنگ با طالبان کرد، چه جوابی 

می دهید؟ جوابی نداشت. 
آقای ]روح الله[ حســینیان، ]رئیس مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی[ آمد. گزارشــی از وضع مرکز نشــر 
اســناد انــقلاب داد و از وزارت اقتصــاد به خاطر 
بستن مالیات های سنگین و عدم همکاری ناجا ]= 
نیروی انتظامی[ و وزارت اطلاعات، در دادن اسناد 
]تاریخی[، شکایت کرد و نیز از وضع کشور به خاطر 
عــدم  جدی  گرفته  شــدن خطرها از ســوی رهبری 
و از برخورد با خودش، گله داشــت و استمداد کرد 
و گفت، اظهارات من در رابطه با مســائل آمریکا را 

می پسندد.
آقــای ]مصطفــی[ برزگر، مســئول موسســه 
رســانه های تصویــری ]وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامــی[ آمد و برای حل مشــکلاتی که از ناحیه 
فشارهای ]سازمان[ بازرسی  کل  کشور برایش پیش 
 آمده، استمداد کرد. آقای ]جواد[ مقصودی از ستاد 
]برگزاری[ نمازجمعه تهران آمد و درخواســت  کرد 
که من، یک هفته در میان به نمازجمعه بروم و گفت، 
حذف ]شــعار[ مرگ بر آمریکا با تشــخیص خود 
ستاد بوده؛ با توجه به شرایط آن روز ]= حملات ۱۱ 
سپتامبر[ و نیز فاکس واصله از وزارت امورخارجه 
و بناست با توجه به اعتراض رهبری در جمعه آینده، 

]شعار مرگ بر آمریکا[ تجدید شود.
عصــر، جمعــی از ]اعضای[ شــورای مرکزی 
حزب ایثارگران آمدند. تحلیلی از اوضاع کشور ارایه 
دادنــد و گفتند، در حال بحران رو به خطر هســتیم 
و پیشــنهادهایی برای حل مشــکلات ارایه دادند. 
اشــکالاًت پیشنهادهایشان را گفتم. نتوانستند دفاع  
کنند و از خود من راه چاره خواســتند؛ گفتم، شرط 
بر اقدام مؤثر، این است  که رهبری به واقعیت موجود 

بهتر واقف شوند.
آقای ]غلامحسین[ محســنی اژه ای، دادستان 
ویــژه روحانیت آمد. گزارشــی از پرونده اطرافیان 
آیت الله منتظری  داد که بازداشت شده اند و گفت به 
پخش شب نامه ها و پخش جزوه ۸۰ صفحه ای و نوار 
۳ ساعته، اعتراف  کرده اند و نیز گفته اند که نوار را از 
دفتر آقای ]ســیدمحمد[ خاتمی، ]رئیس جمهور[ 
گرفته انــد که فرد دهنده نوار هم بازداشــت شــده 
و آقــای خاتمی خواســته  که موضوع به رســانه ها 
کشیده نشود. اسم آقای عبدالله نوری، ]وزیر سابق 
 کشور و مدیرمســئول روزنامه خرداد[ را در لیست 
پیشنهادی برای عفو در ۱۳ رجب ]میلاد امام علی 
)ع([ گذاشته است. اگر آقای شاهرودی، ]رئیس 
قوه قضاییه[ حذف نکند، خدمت رهبری می رود. 
گفت، آقای ]ماشاءالله[ شمس الواعظین، ]سردبیر 
روزنامــه جامعه[ آمــده و اظهار وفــاداری  کرده و 
]اکبر[ گنجی و ]عمادالدین[ باقی هم درخواســت 
ملاقــات  کرده اند و هیأَت نظارت بــر مطبوعات، 
ضعیف است و شــروع  کرده به دادن مجوز ]انتشار 

مطبوعات[ و وضع بدی پیش  آمده است.
اعلام شــده که مأَموران ویژه انگلیس در کابل با 
طالبان درگیر شــده اند و وحشت حملات تروریستی 
با مواد شیمیایی و میکروبی، غرب را فرا گرفته است.
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فروغــی،  محمدعلــی  تاســف  تنهــا 
سیاســتمدار ایرانــی از مردن ایــن بود که 
می  خواست بداند کار انسان به کجا می رسد، 
دست  آخر هم پس از سا ل ها سیاست ورزی 
و تاثیرگــذاری در مقاطــع مختلف تاریخی 
ایران در پنجمین روز آذر ســال ۱۳۲۱ بر اثر 

بیمــاری قلبــی از دنیا رفت 
و آخــر کار جهــان را ندید. 
سازندگی به همین مناسبت به 
جزئیاتی از زندگی و اقدامات 
یکــی از مهم تریــن بازیگران 
عرصــه سیاســت ایــران در 
انقراض  مشروطیت،  جریان 
قاجار و روی کار آمدن پهلوی 
پرداخته و اینکه در سیاســت 
ایــران چه تصویری از او باقی 

مانده است.

 Wکودکی و جوانی
فروغــی  محمدعلــی 
ادبیات فارســی را در محضر 
فروغی  پدرش محمدحسین 
آموخــت. پــدر محمدعلی 
محمدحســین  فروغــی، 
ادیب اصفهانی از مردان علم و 
ادب در دوران ناصرالدین شاه 
قاجــار بــود،  تحــت تاثیر 
میرزا ملکم خان قرار داشــت 
و یــک ســال پــس از ترور 
روزنامــه  ناصرالدین شــاه 
تربیــت، نخســتین روزنامه 
غیردولتی ایران را در آن دوران 
فروغی  بود.  کرده  تاســیس 
وقتی ۱۲ ســال داشت، وارد 
دارالفنون شد و ابتدا در آنجا 

به درخواســت پدرش به تحصیل پزشکی 
و داروســازی پرداخت اما بعد به فلسفه، 
ادبیات و تاریخ علاقه مند شــد و رشته اش 
را تغییــر داد. با فلســفه اسلامی و غربی 
آشنایی داشت و با توجه به اینکه زبان های 
فرانســه و انگلیســی را هم می دانســت، 
چندیــن زندگینامه  از فلاســفه غرب را به 
فارســی ترجمه کرد. او جز سیاســتمدار، 
ادیب و فیلسوف هم بود و کتاب می نوشت. 
سال ها در روزنامه پدرش سردبیر، مترجم 
و نویســنده مقالاًت بــود و بعدها هم در 
مدرسه علوم سیاسی مشیرالدوله، معلمی 
را آغاز کرد. چه در زمــان قاجار یا بعد از 
آن، ارتباط نزدیکی با فراماســون ها داشت 
به همین دلیــل هم همواره با همین عینک 

قضاوت می شود و این اعتقاد وجود دارد که 
روح فراماسونری را به دوران پهلوی منتقل 

کرده است.
 
 Wاز قاجار تا پهلوی

 او در طول عمر ۶7  ساله خود ۱۵ بار در 
مسند وزیر امور خارجه ایران قرار گرفت، ۳ 
بار به  عنوان نخست وزیر انتخاب شد و بارها 
در مناصب مختلفی چون ریاســت مجلس 
شورای ملی، دارایی، جنگ، عدلیه، اقتصاد 

ملی، ســفارت، وزیر دربــار، رئیس جامعه 
ملل، رئیس مدرســه عالی حقوق و رئیس 
دیوان عالی کشور نشست. از دوران قاجار 
و جنبش مشروطه تا انقراض سلسله قاجار 
و روی کار آوردن رضا پهلوی تا زمان اشغال 
ایران توسط متفقین، کناره گیری رضا شاه و به 
سلطنت رسیدن محمدرضا پهلوی در آسمان 
سیاسی ایران حضور داشت و زمستان سال 
۱۳۲۰ پــس از آنکه پیمان اتحاد ســه جانبه 
میان ایران، روسیه و انگلستان را به تصویب 
مجلس رساند با سیاست خداحافظی کرد. 
به ذکاء الملک معــروف بود؛ آخرین رئیس 
دولــت دوران قاجاریه و در عین حال اولین 
و آخریــن رئیس الوزرای رضا شــاه و اولین 

نخست وزیر محمد رضا شاه. 

 W راه هایی که در پیش گرفت
مجید تفرشــی، مورخ و ســند پژوه، او 
را روشــنفکر خردمندی معرفی کرده است 
که یــک ســه راهی پیش  روی خــود دارد؛ 
اول اینکــه بــا حکومت معارضه داشــته و 
اپوزیسیون باشد و زیر بار قبول مسئولیت در 
حکومتی که آن را ســالم و صالح نمی داند، 
نرود. دوم؛ اینکه وارد حکومت شود تا وضع 
از آنچه هست بهتر شود یا لاًاقل بدتر نشود؛ 
براساس منافع ملی و تمامیت ارضی ایران؛ 
فارغ از اینکه حاکم چه کسی 
باشد. سومین مورد هم راهی 
معمولًاً روشنفکران  که  است 
ایرانــی  تحصیل کــردگان  و 
انتخاب می کنند: بی اعتنایی و 
بی تفاوتی نسبت به حکومت؛ 
تلاش بــرای اینکــه از طرق 
و  کنند  خدمت  غیرسیاســی 
با عافیت طلبــی و تنزه جویی 
از صحنه سیاســی خودشان 
را ســالم نگه دارنــد. فروغی 
مــورد اول و دوم را انجام داده 
و بــا جنبه های مثبت و منفی 
آن هم روبه رو شــده اســت. 
تفرشــی معتقد اســت: »در 
دوره رضاشــاه چند ده نفر از 
فرهیختــگان ایرانــی را برای 
فرستادند؛  خارج  به  تحصیل 
و  برمی گردند  آنها  از  بسیاری 
چپ می شوند و ۵۳ نفر هسته 
را تشکیل  توده  مرکزی حزب 
می دهند. برخی از این افراد در 
دوران تحصیل جزو سرآمدان 
علمی ایران و بلکه دنیا بودند؛ 
اما وقتی وارد عرصه سیاست 
مثبتی  اثر  نتوانســتند  شدند، 
برای کشــور داشــته باشند و 
وقتی هم که از عرصه سیاسی 
کنــار می رونــد و بــه تبعید 
فرســتاده یا زندان می شوند از جهت علمی 
هم تباه می شــوند. همچنین کســانی بودند 
که از حیث علمی مقام بالاًیی داشــتند و به 
قدرت هم رســیدند اما از حیث شأَن علمی 
کادمیک و تاثیرگــذاری فرهنگی  و مقــام آ
تباه شــدند«. فروغی نخســتین  بار قبل از 
فراماسونری تحت  تاســیس  با  مشروطیت 
عنــوان »لژ بیداری ایران« وارد کنشــگری 
سیاســی شده بود و در دوران استبداد صغیر 
نیز مخالــف حاکمیت به  شــمار می رفت. 
همیشــه تلاش می  کرد به بدنه قدرت حاکم 
همچنین دولت های خارجی نزدیک شود و 
شاید به همین دلیل همواره جو منفی علیه او 
وجود داشت و حتی دکتر محمد مصدق هم 

با او خصومت پیدا کرده بود.

مردی برای تمام فصول
سالگرد درگذشت محمدعلی فروغی

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

بابــک بیــات، موســیقی 
و  فیلم هــا  از  بســیاری 
ترانه هــای  ماندگارتریــن 
پاپ ایران را ساخته بود اما 
آثارش  انتشار  برای  همیشه 
از ســوی وزارت ارشــاد با 

بی مهری مواجه بود. او آن سال ها که از مرگ پسرش 
مانی دلشکســته بود با نادیده گرفتن ها، روزبه روز 
غمگین تر شــد و در نهایت پنجم آذر ســال ۱۳۸۵ 
در ۶۰  سالگی، نارســایی کبدی او را از پا درآورد. 
بیات آهنگســاز موســیقی فیلم های بهرام بیضایی 
و مســعود کیمیایی بود و پس از انقلاب، موسیقی 
فیلم را با فیلم »مرگ یزدگرد« ساخته بهرام بیضایی 
ادامه داد. تا پایان عمر موســیقی بیش از ۱۲۰ فیلم 
سینمایی را نوشت؛ از مرسدس مسعود کیمیایی تا 
شــاید وقتی دیگر و مســافران بهــرام بیضایی، از 
کشــتی آنجلیکا محمد بزرگ نیا تا دست های آلوده 
ســیروس الوند تا نقطه ضعف محمدرضا اعلامی، 
از دو زن تهمینــه میلانی تا ولاًیت عشــق مهدی 
فخیم زاده، تا سلطان شبان داریوش فرهنگ. بابک 
بیات می گفــت؛ وقتی فیلمــی را می بینم مثل این 
اســت که می خواهم روی ترانه ای ملودی بســازم، 
درست مثل طرح یک تابلو که توسط نقاش آن جان 
می گیرد و به صــورت یک اثر در بیننده انگیزه های 
خاصی به وجود می آورد، اول تم آن را می سازم، بعد 
ســعی می کنم آن را در بافت فیلم بسط و گسترش 
بدهم. بابک صحرایی، ترانه سرای ایرانی درباره او 
می گوید: »گذر زمان ثابت کرد که اسم بابک بیات 
در تاریخ این ســرزمین همیشــه روشن و درخشان 
خواهــد ماند. بابــک بیاتی که بــا تلاش، با اندوه 
همیشــگی خودش و با توانایی های منحصربه فرد 
خودش رشــد کرد، بالید و به جاودانگی رســید. 
او هنرمندی بود که همیشــه زخــم به روی قلبش 
داشت. شاید همین زخم، همین درد و همین اندوه 
عمیق جــاری در وجود بابک بیات، باعث شــد 
که چنین آثار درخشــانی را خلق کند. اندوهی که 
بخشی از آن برگرفته از زندگی شخصی اش بود. غم 
فرزند درگذشــته اش؛ غم مانی که در ۱۰ سالگی پر 
می کشــد؛ می میرد و بابک بیات همیشه می گفت، 
وزن ۲۰  کیلویی مانی را همیشه روی دوشم احساس 
می کنم. بابک بیات بســیاری جاها به خاطر بابک 
بیات بودن مورد بی مهری و حسادت قرار گرفت اما 
خیلی وقت ها این دردهاســت که ما را به تکامل و 
جاودانگی می رساند. او ترانه را به عمیق ترین شکل 
ممکن و مردم و سرزمینش را به درست ترین شکل 
ممکن می شناخت«. حمید حامی از نزدیک ترین 
شــاگردان او هم بی مهــری و نادیــده گرفتن ها را 
به عنــوان یکی از دلاًیل ناکامی و مرگ این اســتاد 
موســیقی عنوان می کند: »دلگیری او، مخصوصاً 
در این ســال های آخر از دنیای اطراف شــان زیاد 
بود که نمی دانم در مورد کدام شان حرف بزنم. البته 
بدون اینکه درباره کســی حرف بزنم و اسم بیاورم 
کاملًا مشخص است که چه کســانی را   می گویم. 
حالاً اینکه تقصیر چه کســانی بوده، کاری نداریم 
اما بابک بیات به صرف اینکه پیشکســوت عرصه 
موســیقی بوده و سن شان بیشتر از ما بود و کسوت 
بــرادر بزرگ تری و پدری بر ما داشــتند و از طرف 
دیگر هم از بزرگ ترین آهنگسازان دوره خودشان در 
ایران بودند باید خیلی چیزها را در موردشان نادیده  
 می گرفتیم. مایی که کوچک بودیم، کم بودیم و تازه 
اول کارمان بــود. بعضی ها نادیده نگرفتند و همین 
نادیده نگرفتن، تاثیر زیادی بر روحیه و پیشــرفت 
بیماری ایشــان گذاشت و در نهایت منجر به مرگ 
ایشان شــد. نادیده نگرفتن یک ســری اتفاقات و 
ســوء تفاهم هایی که بین شــاگرد و استاد به وجود  
 می آید،      باعث دلشکســتگی شــدید او شــد«. 
بابک بیات سال ها در دانشگاه تهران موسیقی فیلم 
تدریس کرد و شــاگردانی چون مانی رهنما، حمید 

حامی و نیما مسیحا را پرورش داد.

 موسیقیدان دلشکسته
یادی از بابک بیات


